
Hlavní cena 2. ročníku Mladobo-
leslavské ceny za architekturu 

putovala opět do Mnichova Hradiště! 
Odborná porota vyhlásila 24. dubna 
vítězným počinem rekonstrukci 
budovy Klubu, ocenila obnovu sítě 
historických polních cest v okolí města 
a také osobnost senátora a místosta-
rosty města Ondřeje Lochmana. 
Letošní ceny tak rozšíří sbírku trofejí 
z loňského 1. ročníku.

Mladoboleslavskou cenu za archi-
tekturu pořádá České centrum pro 
architekturu za podpory Nadačního 
fondu ŠKODA AUTO, hlavního 
partnera. Cílem ocenění je podněcovat 
veřejnost, samosprávy i soukromé 
stavebníky k zájmu o kvalitní a udrži-
telnou architekturu, veřejný prostor  
a zásahy v krajině.

Stejně jako v případě 1. ročníku 
i letošní udílení cen bylo v duchu 

přátelského soupeření mezi Mladou 
Boleslaví a Mnichovým Hradištěm. 
Zatímco v Hradišti byly v obou roční-
cích oceněny zejména realizace města, 
v Boleslavi se z cen mohli těšit častěji 
soukromí investoři.

Vítězem 2. ročníku se stala již 
zmiňovaná generální rekonstrukce 
budovy Klubu, kterou dle návrhu 
kanceláří Anitas a Esté Architekti 
prováděla stavební firma Chládek  
a Tintěra. Kulturní stánek setřásl 
dědictví socialismu a vrátila se mu 
někdejší historizující podoba včetně 
trojúhelníkových průčelí v podkroví 
a zdobných prvků na fasádě. Srdce 
Klubu představuje světlý a moderně 
vybavený společenský sál, vstup do 
objektu nově zajišťuje rampa decentně 
zakomponovaná do plochy revita-
lizovaného náměstí, v přízemí vznikla 
velkoryse pojatá zasedací místnost…

Mezi další oceněné realizace patří 
rodinný dům v okrajové části Mladé 
Boleslavi (OK PLAN ARCHITECTS), 
objekt Centra sociální rehabilitace 
Zahrada Mladá Boleslav (SBORWITZ 
ARCHITEKTI), areál Pivovaru eMBe 
a Aparthotelu Na Klenici Mladá 
Boleslav (R-D ATELIER), porota 
ocenila také obnovování polních cest 
v okolí Mnichova Hradiště realizované 
v letech 2018–2024 (Ing. arch. Tomáš 
Cach a Ing. Markéta Pešičková)  
a osobu Ondřeje Lochmana, jenž byl 
ještě v roli starosty účasten příprav 
většiny dosud oceněných mnichovo-
hradišťských počinů.

„Je sympatické, že porota neoce-
ňuje pouze ty největší a nejnákladnější 
počiny – například se škodováckým 
Kampusem Laurin&Klement, který 
byl rovněž v užší nominaci, bychom se 
rovnali jen obtížně. Ocenění si vážíme 

a máme radost, že úpravy veřejného 
prostoru našeho města hodnotí pozi-
tivně i nezávislí odborníci,“ komentuje 
výsledky starosta Jiří Plíhal.

Už před rokem, kdy byla Mladobo-
leslavská cena za architekturu 
udělována poprvé, sbíralo Hradiště 
ceny: O první příčku se podělilo 
Komunitní centrum Mírová (společně 
s Ambulantní budovou Kliniky Dr. 
Pírka), mezi oceněnými stavbami 
byl terminál veřejné dopravy a také 
soukromý víceúčelový objekt Kafé 
Ořech. Letos město vedle oceněných 
počinů přihlásilo ještě lávku přes 
dálnici D10 (AP ATELIER), která 
zůstala v užší nominaci. O cenu dál 
usiloval již zmiňovaný Laurin&Kle-
ment Kampus, mladoboleslavský 
skatepark nebo zkušebna exhalací ve 
škodovácké Česaně.

Martin Weiss

Mladoboleslavskou cenu za architekturu 
získalo Hradiště už podruhé, za rekonstrukci 
Klubu a obnovu historických polních cest

Nové třídy přivítají žáky v září
Po bezmála roce byla dokončena 
nadstavba nad vstupem do ZŠ 
Sokolovská. Nové třídy pojmou až 
90 žáků, jsou prostorné, světlé  
a voní dřevem. V rámci investiční 
akce vznikl ve škole mimo jiné 
výtah zajišťující bezbariérový 
přístup do všech prostor školy.Zpravodaj města 

Mnichovo Hradiště
www.mnhradiste.cz

Vítání ptačího zpěvu v Hradišti
Na konci dubna se uskutečnilo 
historicky první Vítání ptačího 
zpěvu v Mnichově Hradišti. Na 
vycházku za místním ptactvem 
pozvalo městské muzeum na 
počest výročí Alfréda Hořiceho, 
zdejšího lékaře a ornitologa, 
průvodcem byl Pavel Kverek.

Konec 2. světové války 
Jak prožívala závěr 2. světové 
války Veselá? A co následovalo  
v týdnech bezprostředně po 
skončení konfliktu ? Začtěte se 
do vzpomínky Vratislava Švermy 
a zápisů z městské kroniky, do níž 
tehdejší kronikář zapsal také 
poseství budoucím generacím.
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Milí sousedé,

chtěl bych poděkovat všem, 
kteří se zúčastnili pietního 
aktu konaného k 80. výročí 
ukončení druhé světové války. 
Ve světle všech nedávných a 
probíhajících událostí ve světě  
a hlavně ve východní Evropě 
nezapomínejme na to, v jak 
klidné a bohaté době a zemi 
žijeme. A nevěřme těm, kteří 
nám nabízejí jednoduchá řešení. 

Ani my ve vedení města 
nemáme jednoduchá řešení, 
například na momentálně 
složitou dopravní situaci  
v Hradišti. Všechno se to udělat 
musí. A pokud vydržíme, budou 
nás čekat skvělé výsledky. 
Pokud chceme, aby se naše 
město zlepšovalo a veřejný 
prostor byl stále kvalitnější, 
potřebujeme trochu trpělivosti. 
Znovu vás o ni chci požádat. 
Bude to stát za to.

Jiří Plíhal, 
starosta města

Bude to 
stát za to
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Vítání ptačího zpěvu poprvé 

v Hradišti. Během výpravy 
se podařilo určit tři desítky  

druhů ptáků. Na snímku 
ornitolog Pavel Kverek  

s drozdem kvíčalou.  
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V květnu pokračovaly restaurá-
torské práce na střeše bývalé měst-

ské spořitelny na Masarykově náměstí, 
v níž sídlí pošta. Hned po Velikonocích 
se tým restaurátorů pustil do práce na 
zajištění uměleckých děl, která jsou 
umístěna na pokrovní římse a už více 
než sto let jsou vystavena povětrnost-
ním vlivům.

O nutnosti přikročit k rozhodné 
akci rozhodly dva restaurátorské 
průzkumy realizované v letech 2023 a 

2024. Zejména druhý z nich upozornil 
na rychlé rozšiřování prasklin a degra-
daci vnější vrstvy a důrazně doporučil 
zahájit proces restaurování. 

Vzhledem k umístění uměleckých 
děl vyrostlo před budovou osm pater 
vysoké lešení, na němž práce probíhají. 
„V tuto chvíli provádíme zajištění soch 
a restaurujeme další prvky výzdoby,“ 
popsal restaurátor Petr Verich a dodal, 
že ve hře je i sejmutí otisků figurání 
výzdoby, pořízení kopií původních 

soch a jejich nahrazení.  Pro tuto vari-
antu by byl i sám restaurátor vzhle-
dem k tomu, že opakovanými zásahy 
se původní podoba děl postupně 
vytrácí. Pokud se město pro tuto vari-
antu rozhodne, půjde po sochách sv. 
Jana Nepomuckého ve Veselé a soše 
Panny Marie z mariánského sloupu 
na náměstí v krátké době již o třetí 
investici podobného druhu do obnovy 
historického dědictví města. 

(wes)

Elektronický zabezpečovací 
systém do Domova Modrý 
kámen dodá ELTES

Jednou z letošních investic 
do Domova Modrý kámen je 
instalace systému elektronické 
požární signalizace. Jedná se o 
pokročilý systém opatření, který 
umožňuje velmi rychle detekovat 
případný vznik požáru a reagovat 
na něj. Domov bude letos vyba-
ven samočinnými hlásiči požáru 
detekujícími nejen kouř, ale  
i změnu teploty, novými tlačí-
tkovými hlásiči a celý systém 
bude připojen na centrální pult 
Hasičského záchranného sboru 
Středočeského kraje. Součástí 
nového požárně-bezpečnost-
ního řešení stavby jsou rovněž 
nově stanovené únikové cesty 
– ty dosavadní byly vyhodno-
ceny jako nevyhovující. Požární 
signalizace jednak významně 
přispěje k bezpečnosti, zároveň 
město zvýhodní při žádání o 
některé dotační tituly. Dodava-
telem systému bude společnost 
ELTES, která nabídla nejnižší cenu 
- zakázku bude realizovat za 3,5 
milionu Kč.

Stavba nového skateparku: 
město osloví i zahraniční 
dodavatele

Výběrové řízení, jehož předmě-
tem byla stavba nového 
skateparku na místě toho stáva-
jícího, bylo zrušeno a vypsáno 
znovu. Důvodem byl malý počet 
účastníků výběrového řízení. 
Ve snaze najít zhotovitele se 
specializací na tento typ spor-
tovních staveb město oslovilo 
rovněž zahraniční dodavatele. 
Mnichovo Hradiště se v tomto 
ohledu inspirovalo v Turnově a 
Mladé Boleslavi, kde skateparky 
realizovaly polské firmy.

S přípravnou třídou se počítá 
i ve školním roce 2025/2026

Přípravná třída, která pomáhá 
dětem se specifickými potřebami 
lépe zvládat přechod mezi mateř-
skou a základní školou, už  
v Mnichově Hradišti patří mezi 
etablovaná zařízení (funguje 
pod hlavičkou ZŠ Sokolovská). 
Rada města nyní posvětila zřízení 
přípravné třídy i v příštím školním 
roce. Třída bude nadále fungovat 
v prostorách v hale Bios.

Coop na náměstí se letos 
v září dočká výměny 
nákladního výtahu

Prodejna Coop (dříve Jednota) 
na Masarykově náměstí funguje 
odedávna v městském objektu, 
ve kterém je obchod v nájmu. 
Město nyní hodlá modernizovat 
zdejší nákladní výtah – ten stáva-
jící slouží od 70. let 20. století. 
Na základě doporučení hodno-
tící komise potvrdili radní jako 
dodavatele nového výtahu Elek-
tro Mosev spol. s r.o., které 
výměnu výtahu provede za 
1,08 milionu Kč bez DPH. Stejný 
dodavatel se o zařízení bude 
starat v následujícím pětile-
tém období za bezmála 120 
tisíc Kč bez DPH. K rozhodnutí 
modernizaci provést přispěl fakt, 
že Coop během let prostřednic-
tvím nájemného městu investiční 
akci zaplatil.

(wes)

Telegraficky
z rady města
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Rozšiřující se praskliny vedly k rozhodné akci,
diskusi o pořízení kopií soch zdobících poštu se vedení města ale nevyhne 

V letech 2025 až 2027 budou po 
etapách probíhat rekonstrukce ulic 

Žižkova, Smetanova, Ivana Olbrachta, 
Dr. Hořice a Dvořákova. V každé ulici 
nejprve provedou správci sítí revizi  
a obnovu svého zařízení, následně 
bude provedena rekonstrukce uličního 
prostoru. O etapizaci stavby, výměnách 
kanalizačních a vodovodních přípo-
jek a dalších praktických aspektech 
ve vztahu ke stavbě informovala maji-
tele nemovitostí společnost Vodovody  
a kanalizace Mladá Boleslav v průběhu 
dubna.

První etapa, která v květnu začala, 
se týká ulic Smetanova a Žižkova  
v úseku od ulice Dvořákova po ulici 
Dr. Hořice. Práce na sítích by měly 
být hotové  do konce srpna. Následně 
bude v období od srpna do konce roku 
docházet k revitalizaci uličních prostor 
v dolních částech ulic Smetanovy  
a Žižkovy. Stavební práce na vodovodu 
a kanalizaci bude provádět Ještědská 
stavební společnost. Do konce letošního 
roku jsou v plánu ještě práce na sítích  
v ulici Dr. Hořice.

V souvislosti se stavbou souhla-
sila rada města se zřízením deponie 
stavebních materiálů na městském 
pozemku v Hrnčířské ulici.

 
(wes)

Začala velká rekonstrukce 
uličních prostor, první fáze 
patří správcům sítí

Hotovo! Nové třídy v nástavbě nad vstupem 
do ZŠ Sokolovská už čekají na školáky

ZŠ Sokolovská zahájí školní rok 
2025/2026 s rozšířenou kapacitou. 

Tři nové učebny ještě vonící dřevem 
přivítají žáky poprvé v září. Dokon-
čeny byly letos v dubnu a v květnu 
je vybavila třeboňská firma Santal, 
která je renomovaným dodavatelem 
školního nábytku. Součástí investiční 
akce bylo rovněž vybudování školního 
poradenského pracoviště, kabinetu  
a výtahu, díky němuž je škola nově 
kompletně bezbariérová.

Stavební práce probíhaly od 
loňského června, a to kompletně 
na účet města. „Dotační tituly na 
budování nových školských kapacit 
nejsou k dispozici, a tak jsme investici 
ve výši 21 milionů korun hradili  
z rozpočtu města.“ uvádí starosta Jiří 
Plíhal. „Rozhodování nebylo složité. 
Nová místa jednoduše potřebujeme. 
Zároveň je naším cílem pracovat na 
zlepšování podmínek, v nichž vzdě-
lávání probíhá,“ dodává starosta  

s narážkou na dosavadní praxi, kdy 
se nové třídy budovaly na základních 
školách z nouze doslova, kde se dalo.

Nové třídy realizované dle návrhu  
libereckého studia Balda Architekti 
jsou prostorné, vzdušné a jejich výraz-
ným prvkem je přiznané dřevěné 
trámoví nesoucí střechu – celá nástavba 
je provedena jako dřevostavba. O dosta-
tek světla se stará jednak z velké části 
prosklená stěna orientovaná do Soko-
lovské ulice (opatřená nutným systé-
mem zastínění) a také světlíky. 

Zatímco na stavební práce se 
dotační tituly získat nepodařilo, vyba-
vení nových prostor bylo spolufinan-
cované Evropskou unií – město přes 
MAS Český ráj a Střední Pojizeří 
získalo na pořízení nábytku a interak-
tivních tabulí z IROP 950 tisíc Kč.

Realizace nástavby na ZŠ Soko-
lovská je první velká investice z celého 
balíku navržených opatření, s nimiž 
přišel Koncept možného rozvoje 

prostorové kapacity základních škol  
v Mnichově Hradišti dokončený  
v roce 2020. Ten mimo jiné počítá také 
s dostavbou kampusu ZŠ Studentská 
či stavbou nové sportovní haly tamtéž. 

Obojí je již ve fázi projekce, která bude 
probíhat minimálně do roku 2027.

 
Martin Weiss

V pondělí 12. května 2025 proběhlo 
v Mnichově Hradišti pracovní 

setkání poskytovatelů sociálních  
a návazných služeb, jehož cílem bylo 
posílit spolupráci klíčových aktérů  
v oblasti sociální podpory v rámci 
komunitního plánování sociálních 
služeb na období 2025–2028.

Setkání se zúčastnily tři desítky 
zástupců organizací, které se podílejí 
na zajišťování péče, podpory a služeb 
pro obyvatele v různých životních 
situacích. Přítomni byli také zástupci 
vedení města a odboru sociálních věcí, 
kteří svou účastí podpořili důleži-
tost tématu a potřebu systematického 
rozvoje místní sítě sociálních služeb.

Setkání se uskutečnilo v rámci 
jednoho z opatření komunitního 
plánu, jehož cílem je posílení spolu-
práce mezi klíčovými aktéry v soci-

ální oblasti. Právě tato koordinace 
je zásadní pro efektivní plánování  
a rozvoj dostupných a kvalitních 
služeb, které odpovídají aktuálním  
i budoucím potřebám obyvatel města.

Program setkání byl zaměřen 
především na výměnu zkušeností, 
sdílení novinek a aktuálních témat  
v oblasti sociální práce a služeb v regi-
onu. Účastníci diskutovali o potře-
bách jednotlivých cílových skupin  
a o možnostech užší spolupráce mezi 
jednotlivými organizacemi.

Další setkání je plánováno na 
druhou polovinu letošního roku.

Kateřina Svárovská, koordinátorka 
komunitního plánování MěÚ MH

Poskytovatelé sociálních služeb 
jednali o posílení spolupráce

Zprovozněním lávky přes dálnici se 
pěším a cyklistům otevřela pohod-

lná a bezpečná cesta z Hradiště přes 
Horku do Dobré Vody. Nová spojnice 
si záhy našla své příznivce. Po upra-
vených cestách však necestovali pouze 
pěší turisté a cyklisté, pro které jsou 
cesty určené, ale také někteří neukáz-
nění řidiči. Vyježděné koleje se na 
cestě objevovaly opakovaně. Od moto-
cyklů, čtyřkolek, dokonce i od auto-
mobilů. Proto se město rozhodlo cestu 
vedoucí kolem vrcholu Horky na 
Dobrou Vodu opatřit na obou stranách 
uzamykatelnými bránami a patníky. Ty 
zamezí, aby cestu ničila kola těžkých 
dopravních prostředků. Řidiče moto-
cyklů však můžeme pouze požádat, 
aby touto cestou neprojížděli a nepo-
škozovali ji tak.

(wes)

Zákaz vjezdu! Cesta přes 
Horku je volná, ne však 
pro auta a čtyřkolky

Od pondělí 19. května pracuje 
společnost H-Intes v západní části 

náměstí na poslední etapě jeho revita-
lizace. V rámci ní dojde v úseku 
od domu U Hroznu po křižovatku 
se Studentskou ulicí k rekonstruki 
chodníku, prohloubení zálivů s místy 
pro parkování, výměně veřejného 
osvět lení nebo mobil iáře.  Vše  
v takovém duchu, aby i tato zbývající 
část náměstí byla v souladu s ostatními, 
již hotovými plochami. Aktuální etapa 
má být hotová do 25. července. Úplná 
uzavírka komunikace, která umožní 
práce dokončit zhruba o měsíc dříve, 
než by tomu bylo v případě stavby za 
provozu, si vyžádala objížďku vedoucí 
Sokolovskou ulicí. Obchody v západní 
části náměstí jsou po dobu stavby 
přístupné, jejich provoz není omezen. 

(wes)

Poslední etapa 
revitalizace náměstí má 
být hotova 25. července
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Revitalizaci Tyršových sadů 
navrhne renomovaný krajinář

V rámci přípravy revitalizace 
parku u nádraží, který byl založen 
na konci 20. let 20. století, 
navázalo město spolupráci  
s předním českým krajinářským 
architektem Zdeňkem Sendle-
rem z Atelieru zahradní a krajinář-
ské architektury. Mezi jeho nejza-
jímavější realizace patří úprava 
klášterní zahrady v Litomyšli, 
revitalizace Parku Komenského 
ve Zlíně nebo pozoruhodný návrh 
hřbitova v Dolních Břežanech. 
Krajinář zpracuje studii, která 
po svém schválení poslouží jako 
podklad pro tvorbu projektové 
dokumentace. (wes)

Výpočet nového školkovného: 
cílem města je jít s rodiči 
fifty-fifty

Rada města schválila novou výši 
úplat, které budou rodiče hradit 
za školku a školní družinu ve 
školním roce 2025/2026. Nová 
výše školkovného je 800 Kč za 
měsíc, za družinu rodiče zaplatí 
měsíčně 400 Kč. Důvodem ke 
zvýšení poplatků je růst nákladů 
a dlouhodobá snaha města se 
o náklady na provoz některých 
zařízení s obyvateli dělit zhruba 
rovným dílem. Podobně jako 
tomu je v případě odpadového 
hospodářství. Měsíční náklady 
na jedno dítě umístěné v mateř-
ské škole činí 1680 Kč, větší část 
nákladů tak město hradí i nadále.  

(wes)

Městská policie má novou 
posilu, jednotku tvoří celkem 
jedenáct strážníků

V souvislosti s vytvořením nové 
pozice operačního důstojníka 
v rámci jednotky Městské poli-
cie Mnichovo Hradiště a jejím 
obsazení dosavadním strážníkem 
zůstalo jedno místo neobsazené. 
Do výběrového řízení se přihlá-
sili kvalitní kandidáti a v dubnu byl 
nový strážník vybrán. Od května 
rozšířil řady městské policie, která  
operuje v počtu jedenácti mužů  
a zajišťuje nepřetržitou službu. 

(wes)

Jubilejní desátá Sousedská 
slavnost se blíží, uzávěrka 
přihlášek je 20. července

Letos oslavíme 10 let Soused-
ské slavnosti v Mnichově 
Hradišti! Klub Mnichovo Hradiště 
připravujeme bohatý kulturní a 
doprovodný program, zájemci se 
tedy mají na co těšit. Událost je o 
to očekávanější, že vloni musela 
být na poslední chvíli zrušena 
kvůli špatnému počasí. Organizá-
toři již hledají zájemce o stánkový 
prodej či prezentaci. Přihláška, 
dostupná na webu města, je 
společná jak pro trhovce, tak pro 
spolky či sdružení. Firmy, které 
mají zájem  o podporu akce či 
vlastní  prezentaci, nechť kontak-
tují jednatele společnosti KLUB 
Mn. Hradiště s.r.o. Organizaci 
stánků má na starost Helena 
Maršíková (607 901 711, jarmark@
klubmh.cz). A kdy se Sousedská 
odehraje? V sobotu 13. září. 

(wes)

KrátceLéto ještě nezačalo a už je sucho. Nedostatek vláhy 
brzdí i opětovné osázení kruhového objezdu

Květen je v ideálním případě teplý 
a bohatý na srážky. Právě takové 

podmínky vítají jak zemědělci, tak 
firmy, které se starají o zeleň nebo se 
věnují zahradnickým a krajinářským 
pracím. Ideálu byl však letošní květen 
poměrně vzdálený.

„Když při sázení stromků kopneme 
do země, hlína je několik centrimetrů 
pod povrchem suchá jako prach,“ 
stěžoval si ve druhé polovině měsíce  
Luboš Dvořáček z firmy Těžex, která 
se stará o městkou zeleň. A to navzdory 
tomu, že v polovině května přišlo 
ochlazení a dlouho čekávaný déšť. 
„Pokud nenaprší naráz nějakých 15 
až 20 milimetrů, voda zalije jen trávu, 
bylinné a keřové patro. Stromy takový 
déšť takřka nezaznamenají,“ dodával 
Dvořáček.

Květnové počasí má na stav vegetace 
každoročně velký vliv, a to zejména 
po suché zimě, jakou máme za sebou  
i letos. Pokud je dostatek vláhy, 
dokážou rostl iny zimní def icit 
dohnat a dobře se připravit na suché 
letní období. Letošní květen však  

v tomto ohledu moc nepomohl. Podle 
projektu Intersucho v ykazovalo 
Mnichovohradišťsko i po květnovém 
ochlazení a občasných deštích hodnoty 
odpovídající počínajícímu suchu. Těžex 
z toho důvodu pokračoval v zalévání 
nových alejí i dalších dřevin. Po dohodě  
s městem bude letos v létě opět omezovat 
sekání a tam, kde to okolnosti dovolují, 
realizovat klimatizační loučky.

Na větších zelených plochách, 
například na sídlištích, stejně jako 
v minulých letech, vzniknou pásy 
neposečené trávy. Ty budou fungovat 
jako přírodní klimatizace – rozdíl teplot 
ve standardně posečeném trávníku a v 
trávě, která je ponechaná vyšší, totiž 
činí v horkých dnech i 20 stupňů Celsia. 
Vyšší tráva bude ponechána rovněž  
v okolí dřevin, což by mělo snížit jejich 
potřebu zálivky. Vyšší porost udrží více 
vláhy a nabídne rovněž útočiště hmyzu. 
Kolem chodníků  a silnic však bude 
tráva sečena standardně nízko, aby 
nebránila pohybu.

Suché počasí však komplikuje 
i realizaci některých konkrétních 

projektů. Příkladem je nové založení 
výsadby na kruhového objezdu u Lidlu 
v ulici Víta Nejedlého a v jeho okolí, 
které provádí Tomáš Velich. Měli jste 
dojem, že realizace po stržení svrchní 
vrstvy původního porostu nepokračuje? 
I tady se čekalo na vodu.

„Před založením nových ploch 
je důležitou součástí realizace co 
nejdůkladnější odplevelení ploch, 
zejména je potřebujeme zbavit pýru, 
bršlice a svlačce. Jenže aplikace 
herbicidu se provádí na list a kvůli 
dosavadnímu počasí takřka bez 
srážek plevele téměř nerostou,“ uváděl 
v květnu Tomáš Velich. Během čekání 
na vodu byla na kruhovém objezdu 
instalována závlaha pro letničkový 
pás a navezena ornice a substrát. Až 
bude projekt dokončen, budou plochy 
uprostřed okružní křižovatky a v jejím 
okolí osázeny kombinací okrasných 
trav zachovaných z minulé výsadby, 
letničkové směsi a takzvané květné 
louky. Náklady na novou výsadbu činí 
500 tisíc Kč.

Martin Weiss

Klub chystal poesiomat, město hledalo do svých služeb architekta
a v Hradišti se setkali aktéři vánočního příběhu, který obletěl ČR i Polsko

Titulní stranu červnového Kamelotu 
z roku 2015 zaplnily z velké části 

fotografie. Z muzejní noci, křtu knihy 
vzpomínek Ivana Šmídy Chodili jsme 
bosi, Mimozemského dne na Vostrově 
v režii Klubu dětí a mládeže a také  
z desátého srazu skejťáků Day 4 Skate. 
Pozoruhodný je ovšem zejména obsah 
sloupku starosty, kde Ondřej Lochman 
komentuje, jak se to má s městskými 
investicemi s nejvyšší prioritou.

V souvislosti s plánem na rozší-
ření počtu míst v mateřské škole byly 
zvažovány výhody rozšíření pracoviště 
v Mírové i Jaselské ulici – pokud by 
volba padla na Jaselskou, vyrostla by  
v areálu  rovněž nová jídelna. Jak víme, 
nakonec se rozšířila MŠ Mírová, vedle 
níž vyrostlo Komunitní centrum. Ve 
sloupku je rovněž řeč o budově Klubu 
a jejím budoucím využití. Naděje, že 
nové fasády by se Klub mohl dočkat 
už v roce 2016, byly ovšem předčasné. 
Jinak tomu bylo s fasádou radnice  
a úpravou historického vstupu do 
úřadu. Ta byla v roce 2015 už připra-
vená a zbývalo vysoutěžit zhotovi-
tele. A co se týče revitalizace náměstí, 
v přípravě byla veřejná diskuse před-
cházející architektonické soutěži.

Na městském úřadě bylo před 10 
lety vůbec živo. 1. června 2015 byl  

v testovacím režimu spuštěn nový 
web města. Vedení města začalo 
hledat kandidáty na nově vzniklý 
post městského architekta, vznikla 
pracovní skupina pro mnichovohra-
dišťské letiště, na stránkách zpravo-
daje se představila Kamila Galetková, 
která na post tajemnice nastoupila  
1. prosince 2013.

Klub Mn. Hradiště s.r.o. infor-
moval o letním kině, které se po letech 
vracelo na Vostrov, a ještě o jedné origi-

nální záležitosti – poesiomatu! Ano,  
o mnichovohradišťském „jukeboxu na 
poesii“ se mluvilo už tehdy. Klub byl  
s duchovním otcem poesiomatu Ondře-
jem Kobzou v kontaktu díky projektu 
Piána na ulicích (jedno takové už od 
roku 2014 bylo k dispozici na náměstí 
pod podloubím), po změně na postu 
jednatele však věc usnula.

Možná si vzpomenete na story  
o jedenáctileté Elišce Vanišové, která 
v adventním čase roku 2014 poslala 

z Hradiště přání Ježíškovi. Přáníčko 
bylo nalezeno v Polsku panem Stawi-
arskim a přání vyplněna. Hřejivý 
vánoční příběh obletěl ČR i Polsko. 
V květnu se pak všichni jeho aktéři  
v Hradišti setkali a honorární konzul 
Polské republiky otevřel před radnicí 
výstavu o městě Czestochowa, kde bylo 
přáníčko objeveno.

Ve velkém rozhovoru se představil 
Vlastimil Kouřil, neúnavný organizá-
tor koncertů komorní hudby v rámci 
zdejšího Kruhu přátel hudby, ale  
i jinde. Díky osobnosti pana Kouřila 
bylo Mnichovo Hradiště pravidelnou 
za st ávkou s větově proslu lých 
interpretů. V čele KPH působil pan 
Kouřil přes 30 let a jistě by jej těšilo, že 
cyklus koncertů pokračuje i dnes pod 
patronátem Klubu Mn. Hradiště.

Za zmínku stojí rovněž Muzejní 
noc, která se v roce 2015 věnovala 120. 
výročí založení místního muzejního 
spolku, na jehož základech vzniklo 
mnichovohradišťské muzeum. 
Diváci si mohli připomenout výrazné 
osobnosti místní historie (například 
poslance Josefa Düricha ztvárnil 
Eduard J. Havránek) a být svědky 
bouřlivých debat místních patriotů.

Martin Weiss

Psali jsme před deseti lety

Do Spojeného království mohou 
občané ČR od 2. dubna 2025 cestovat 

pouze na základě registrace v systému 
ETA (Electronic Travel Authorisation) 
nebo platného víza. Rozhodující je  
v tomto ohledu délka pobytu: na více 
než šest měsíců můžeme cestovat pouze 
s platným vízem, při kratším pobytu 
je možné cestovat s platnou registrací 
ETA, nebo vízem.

ETA (elektronické cestovní povo-
lení) se vztahuje na krátkodobý pobyt 
za účelem turistiky, návštěvy rodiny 
nebo přátel, popř. za obchodním nebo 
studijním účelem, a musí ji mít všichni 
cestující včetně dětí. Žádost se podává 
online na webu vlády Spojeného králov-
ství (pozor na podvodné stránky) 
nebo v mobilní aplikaci UK ETA 
(lépe zabezpečená varianta). Povo-
lení je zpoplatněno částkou 16 liber, je 
vázáno na konkrétní cestovní doklad  
a vyřízeno je do 72 hodin. Platí dva roky 
a v daném období může být využito 
opakovaně.

Podrobnosti v letáku publikovaném 
na webu města nebo na https://uk-eta.
cz/.

(wes)

Cestování do zemí 
Spojeného království

Muzejní noc v roce 2015 připomněla okolnosti založení mnichovohradišťského muzea.

Dne vítězství se zúčastnil  
i syn britského zajatce, 
kterého místní ukrývali

Den vítězství je připomínkou nejen 
velkých dějin a porážky fašismu  

v Evropě, ale také připomínkou život-
ních příběhů konkrétních lidí. Letos 
jsme si připomněli od konce 2. světové 
váky již 80 let. Město toto jubileum uctilo 
společně s baráčníky, dobrovolnými 
hasiči, skauty a sokoly pietními akty 
ve Veselé u busty TGM a u pomníku 
Obětem bojů za svobodu v mnichovo-
hradišťském parku u nádraží. Druhého 
jmenovaného se zúčastnil rovněž Cyril 
Evans, syn britského vojáka Roberta 
Evanse, který v závěru války v roce 1945 
uprchl ze zajateckého pochodu a našel 
útočiště u rodin Rutových a Pravdových 
na Mnichovohradišťsku.

Nejen příběh Roberta Evanse a jeho 
statečných českých přátel přibližuje 
výstava 80 let od osvobození Mnichova 
Hradiště, která je k vidění na náměstí. 

(wes)

Chtěla bych poděkovat všem, 
kteří se celé dva roky příkladně 
starali o moji sestru, paní Věru 
Šturmovou, v domově seniorů 
„Modrý kámen“. Hluboce se před 
nimi klaním a moc děkuji! 

Jitka Antošová, 
sestra Věry Šturmové

Poděkování

Červen 2025
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Klub nabízí předplatné, místa
v tanečních a uvádí monodrama

V červnu zve kino na nového Karate Kida,  
hraný remake Jak vycvičit draka či Formuli 1

Od čt v r tka 1. května až do 
úterý 28. ř íjna 2025 Muzeum 

města Mnichovo Hradiště ve svých 
výstavních prostorách pořádá výstavu 
na téma „Mnichovo Hradiště inspiru-
jící“. Otevírací doba od května do září 
je 9–16 hodin, a to od úterý do neděle. 
V říjnu lze výstavu i samotné muzeum 
navštívit o sobotách a nedělích v době 
od 9 do 15 hodin. Otevřeno je také vždy 
ve státní svátky. Plné vstupné vyjde na 
50 Kč, snížené na 30 Kč. 

Mnichovým Hradištěm byli a stále 
jsou inspirováni lidé různých profesí. 
Návštěvníci se seznámí s tím, jak  
s motivem města pracují architekti, 
malíři, sochaři, fotografové, spisova-
telé, grafici, řezbáři, básníci, kováři. 
Jak město působí na současné autory, 
na současné studenty. A jak ovlivnilo 
tvorbu tvůrců v letech dávno minu-
lých. Inspirovalo naše město i běžného 
občana a přimělo ho k tvorbě?

Doprovodnou akcí k hlavní výstavě 
sezony je „Kreativní projekt“, jehož 
výstupem je výstava výtvarných děl 

dětí z místních i okolních škol. Tema-
ticky jde o díla inspirovaná naším 
městem. Díla budou vystavena taktéž 
od května do října. 

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mnichovo Hradiště

Výstava představuje práce 
místních umělců a řemeslníků

Kapitán Skvělouš
Muž – otec – superhrdina! 

Seznamte se s nejnenápadnějším 
hrdinou světa, který bojuje proti 
padouchům, zachraňuje l idi a 
nedá dopustit, aby děti šly spát po 
večerce. Dojemný příběh plný vnitřní 
síly, nadnášejícího humoru, ale i 
smutku a otázek o existenci je diva-
delním zážitkem na jedno spolknutí.  
V oceňované hře Alistaira McDowalla 
se představí oblíbený Karel Roden, 
který se 17. června převleče do scvrk-
lého pláště a silou svého talentu se 
zmocní monologu sršícího invencí. 
Vydejte se s ním na jedinečnou jízdu 
životem, která připomene, že i ti nepo-
razitelní nejsou imunní vůči tragédii.

Prodej abonmá pro nové 
zájemce začíná
Pokud máte zájem o divadelní 

abonmá na činoherní divadelní před-

stavení, koncerty či pohádky, je ten 
pravý čas zajít do kanceláře diva-
dla a pořídit si abonentní vstupenku.  
S rozhodováním vám pomůže brožura, 
kde je podrobný program následující 
sezóny. Tu si vyzvedávejte v infocentru 
Mnichovo Hradiště.

Taneční kurzy pro mládež 2025
Zápis na podzimní taneční je  

v plném proudu a místa rychle ubývají. 
Jako každý rok se hlásí více děvčat, 
takže apelujeme na pány: hlaste se do 
tanečních, bude o vás velký zájem. 
Přihlášky vyzvedávejte v infocentru 
nebo kanceláři divadla, nebo stahujte 
na webu města v sekci kultura.

Barbora Balejová,
Klub Mn. Hradiště s.r.o.

Z českých novinek diváky určitě 
pobaví lehce nadsazená komedie 

z prostředí střední školy High School 
Heist. Je o dvou soupeřících student-
ských partách, z nichž jedna ukradne 
kompromitující fotky spolužačky a chce 
je zveřejnit. Zajímavý jistě bude i film 
Krtkův svět z prostředí stejnojmenného 
pražského zábavního parku, který již pět 
let funguje bez zkolaudování.

Zahraniční kinematografie nabízí  
v červnu hodně filmů pro děti.  Bude to 
hrané zpracování oblíbeného animáku 
Jak vycvičit draka, animovaný titul 
Lilo & Stitch o přátelství dívenky  
a mimozemského tvorečka Stitche nebo 
další snímek s mimozemskou téma-
tikou Elio o chlapci, který se omylem 
dostane na palubu kosmické lodi a stává 
se tak vyslancem Země pro komunikaci  
s mimozemšťany.

Kdo máte rádi rychlá auta, nezapo-
meňte na nové sportovní drama F1  
s Bradem Pittem v hlavní roli. Je o soupe-
ření mezi závodníky a vzrušení z rych-
losti a stálého nebezpečí. Film se natáčel 
na skutečných závodních okruzích a na 
jeho tvorbě se podíleli i jezdci Formule 
1, což mu dodává nebývalou autenticitu.

Ze sportovního prostředí je i film 

Karate Kid: Legendy. Spojit styl bojových 
umění kung-fu a karate není snadné, ale 
velký talent Li Fong to zvládne!

Artové tituly jsou zastoupeny filmem 
Bolero o životě hudebního skladatele  
a autora Bolera Maurice Ravela, 
snímkem o velkém renesančním umělci 
Michelangelo – Láska a smrt a francouz-
skou hudební komedií Kapelo, hraj, 
která vyzařuje tak pozitivní emoce, že si 
vybojuje divákovu náklonnost. Filmem 
k meditativnímu zamyšlení nad životem 
je švýcarský dokument Moudrost štěstí, 
kde devadesátiletý tibetský dalajláma 
nabízí návod, jak prožít život ve zdraví 
a být co nejvíce šťastný. 

A přidáváme v závěru měsíce ještě 
sci-fi thriller – M3GAN 2.0, což je 
pokračování filmu o umělé inteligentní 
panence, společnici pro osamělé děti, 
která si ale dělá, co chce…

Ve středu dopoledne uvidíte 
americkou komedii Bridget Jone-
sová: Láskou šílená a českou pohádku 
Zlatovláska.

Těšíme se na vás v kině!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Den dětí a divadla poprvé v Mnichově Hradišti
V pátek 2 .  k větna prob ěh l  
v Mnichově Hradišti historicky první 

ročník 3D festivalu – Den Dětí a Diva-
dla. Jednalo se o divadelní přehlídku 
dětských souborů, kterou připravily  
a zorganizovaly soubory dramatického 
kroužku Děti pódia.

„Máme radost, že to, co začalo 
jako odvážná vize, se proměnilo 
ve skutečnost, která předčila naše 
očekávání. Festival vznikl z potřeby  
a touhy podpořit dětské soubory v jejich 
tvorbě, propojit mladé tvůrce z různých 
míst a zároveň vytvořit prostor, kde se 
mohou potkat, inspirovat a sdílet radost 
z tvorby. A to všechno se s trochou 
improvizace, ale hlavně s obrovským 
nadšením, povedlo. Samozřejmě si 
nebudeme mazat make-up kolem očí, 
pár drobných škobrtnutí se objevilo. 
Někde chyba v časovém harmonogramu 
a pár scénářů trochu žilo vlastním živo-
tem. Ale každá podobná drobná minela 

je pro nás poučením a šancí, jak být 
příště ještě lepší. Už teď máme hlavy 
plné nápadů a plný poznámkový blok. 
Přesně tak, jak to má být,“ sdělila ředi-
telka festivalu Stanislava Matulová.

Všechny soubory, jak z kroužku 
Děti pódia, tak i hosté z Litvínova  
a Sobotky, předvedly skvělé výkony, 
které si rozhodně zasloužily velký 
potlesk. Jako doprovodný program 
přijal pozvání starosta obce Poniklá 
Tomáš Hájek se svou Bažantovou 
loutkářskou družinou, který se svým 
meotarem předvedl jedinečné před-
stavení s trochou hororového nádechu, 
které doplnil o „Krkonošské poudačky“. 
Byla to zajímavá a inspirující podívaná 
a my za ni moc děkujeme. 

Celý den se nesl v duchu sdílení, 
hravosti a upřímné radosti ze setkání. 
Děti byly odvážné, autentické a plné 
energie a diváci byli skvělí. Přišli  
v hojném počtu a vytvořili vstřícné, 

vnímavé a otevřené publikum všemu, 
co se na jevišti odehrálo. Jejich potlesk 
a slova uznání byly tou nejlepší odmě-
nou pro všechny účinkující. Děkujeme, 
že jste přišli, fandili a sdíleli s námi 
divadelní chvíle, na které budeme 
ještě dlouho vzpomínat. Velké díky 
patří také sponzorům, zejména 
společnosti IT Business, která náš 
festival podpořila finančně, a dalším 
partnerům, kteří věnovali věcné ceny 
pro soubory. Největší díky však patří 
KLUBu Mnichovo Hradiště za jejich 
pomoc s organizací, bez které by se 
taková věc nikdy nepovedla tak skvěle. 
Vaše podpora dává našemu snažení 
křídla a motivaci tvořit dál.

Děkujeme všem, kdo byli u toho. 
První ročník 3D festivalu máme za 
sebou. A už teď se těšíme na další.

Za soubor Děti Pódia 
Justýna Krinwaldová 

INZERCE

V úterý 20. května se rozezněly 
pomyslné zvony hudebních nástrojů 

celorepublikového festivalu, vzniklého  
z  in ic iat iv y nadačního fondu 
světoznámé sopranistky Magdaleny 
Kožené. V akusticky dokonalém 
kostele svatého Jakuba ukázalo své 
umění neuveřitelných 63 žákyň a žáků 
v sólových vystoupeních na piano, 
klarinet, flétnu, housle, kytaru a trom-
bon. Mezi nimi vystoupila také Evelína 
Milerová (na snímku), která zahrála 

skladbu od Ludwiga van Beethovena. 
V rustikální stodole římskokatolické 
fary pak vystoupilo v osmnácti soubo-
rech celkem 203 studentek a studentů 
hudebního a tanečního oddělení. 

Vysoký počet účinkujících, ale  
i návštěvníků ukazuje, že cesta, na 
kterou se vydala ZUŠ MH pod novým 
zřizovatelem a s novým vedením, je 
správná. 

František Kozderka,
ZUŠ Mnichovo Hradiště

Rekordní ZUŠ Open

Kamelot je nejen zdrojem informací  
o dění ve městě, ale také společenskou 

kronikou. V této souvislosti na jeho 
stranách rádi věnujeme prostor 
blahopřáním jubilantům, gratulacím, 
fotografiím z vítání občánků nebo 
krátkým vzpomínkám na Hradišťáky, 
kteří již nejsou mezi námi. Máte-li  
o jejich zveřejnění zájem, napište nám 
na kamelot@mnhradiste.cz.

(wes)

Vaše vzpomínky či 
gratulace rádi zveřejníme

Červen 2025
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Obec, kde žije jen 80 obyvatel, 
připravuje oslavu, kterou by jí mohla 

závidět i velká města. Místo formálních 
projevů a skromného programu čeká 
návštěvníky obří akce plná překvapení, 
recese a radosti.

Koryta, malebná víska na severu 
okresu Mladá Boleslav, letos slaví 
neuvěřitelných 800 let od svého 
založení – a místní se rozhodli, že 
takové jubileum si zaslouží opravdu 
výjimečný dárek. Už několik let 
tu vzniká projekt, který mění obec  
k nepoznání. Díky dotaci z IROP ve 
výši téměř 13 milionů korun a s pomocí 
samotné obce dostanou Koryta nový 
kabát – revitalizaci návsi, nový park, 
hřiště na petanque, dětské herní prvky, 
lavičky pro hmyz i rozkvetlou náves. 
Práce by měly začít ještě letos a do 
konce roku být hotové.

Ale to není všechno – co by to bylo 
za narozeniny bez pořádné oslavy?  
V sobotu 19. července 2025 od 13 hodin 
se Koryta promění v centrum radosti  
a hudby. Uzavřená náves ožije slavnost-
ním programem, na který je zván úplně 
každý – a pozor, vstup je zcela zdarma. 

Těšit se můžete na křest nového znaku 
a vlajky obce, nový zvon do kaple 
Sedmi bratří Machabejských, křest 
dětské knihy plné příběhů z místních 
domů, vystoupení kapel Brouci Band, 
Turnovanka a ABBA.CZ, světelnou 
taneční show namísto ohňostroje nebo 
večerní diskotéku pro všechny věkové 
kategorie. A nezapomeňme na výborné 
jídlo a pití, které pro vás připraví Bistro 
U Kozáka.

A protože v Kor ytech milu-
jeme humor a přátelskou atmosféru, 
hlavním bodem programu budou Hry 
bez hranic – originální týmová soutěž, 
při které se budou bavit jak soutěžící, 
tak diváci. Organizátoři slibují i pokus 
o zápis do České knihy rekordů. Jaký? 
To zjistíte až na místě!

Takže: milujete-li humor, muziku, 
dobré jídlo a upřímnou vesnickou 
pohodu, pak si v kalendáři zakrouž-
kujte 19. červenec 2025 – v Korytech 
vás čeká oslava století.

Evžen Kozák, 
starosta obce Koryta

Koryta slaví ve velkém stylu: Přijďte 
na oslavu, jakou jen tak nezažijete!

Během Vítání ptačího zpěvu určil 
ornitolog tři desítky druhů ptáků

Historicky první Vítání ptačího 
zpěvu přímo v Mnichově Hradišti 

se odehrálo v sobotu 26. dubna na 
počest MUDr. Alfréda Hořiceho (1865–
1945), významného lékaře a ornitologa, 
spojeného s naším městem, jehož 
výročí narození i úmrtí si letos připo-
mínáme.

Odborným průvodcem na dvouki-
lometrovém okruhu podél řeky Jizery 
nám byl Pavel Kverek, uznávaný znalec 
slavíků, člen a držitel ocenění České 
společnosti ornitologické a v nepo-
slední řadě umělecký kovář z Kněž-
mosta, který se s námi podělil, mimo 
svých znalostí a zážitků v rámci pozo-
rování a určování ptačích druhů, také 
o ukázku kroužkování. Konkrétně 
samičku drozda kvíčaly odchytil jeho 
syn Tomáš Kverek, umělecký kovář  
a podkovář. Oběma patří naše srdečné 
poděkování! Stejně tak vám všem, kteří 
jste se v průběhu dopoledne zúčastnili 
(celkem v počtu 26 osob). Váš zájem nás 
upřímně potěšil. Vydařenější počasí 
jsme si nemohli přát, včetně ranní 
jinovatky a mlhy nad hladinou řeky 
Jizery.

Od ranní půl šesté do jedenácté 
hodiny dopoledne jsme se mohli zapo-
slouchat do zpěvu a spatřit na 27 druhů 
ptáků. Hned u parkoviště, v blízkosti 
pláže Na Kamínkách určil Pavel Kverek 
zde hnízdícího brhlíka lesního, dále 
drozda kvíčalu, kosa černého a špačka 
obecného. Cestou k bývalé Hořicově 
plovárně pod židovským hřbitovem 
jsme zpozorovali nad řekou morčáka 
velkého, kachnu divokou, skorce 
vodního v páru, přeletujícího ledňáčka 
říčního, budníčka menšího, šoupálka 
krátkoprstého, střízlíka obecného, 
holuba hřivnáče i konipase horského, 
ptáka roku 2025. Pod skalními sruby 
jsme viděli peří z roztrhaného mláděte 
hrdličky zahradní, dále pak sýkoru 
koňadru, sýkoru modřinku, kukačku 

obecnou, žlunu zelenou, drozda 
zpěvného, pěnici černohlavou, pěnici 
slavíkovou a dlaska tlustozobého.  
U nové lávky přes Jizeru nás pozdravil 
i konipas bílý a odlétající volavka pope-
lavá, následně proti proudu se přidali 
drozd brávník a sojka obecná. Závě-
rečné tóny patřily slavíku obecnému 
v zahradě za kamenným mostem.  
V samém závěru se Pavel Kverek 
podělil o příhody ze své ornitologické 
praxe, ukázal odborné pomůcky využí-
vané při terénním výzkumu i vlastní 
dermoplastické preparáty. Rozdány 
byly propagační materiály České 
společnosti ornitologické, které za 
záštitu akce také děkujeme.

V průběhu vycházky jsme se také 
začetli do textů samotného Alfréda 
Hořiceho. Vlastní poznatky i systema-
tický přehled pravidelně uveřejňoval 
ve vlastivědném sborníku Od Ještěda  
k Troskám (dostupné jsou online  
v digitální knihovně Kramerius) pod 
názvem „Třiatřicetiletá ornithologická 
pozorování na Mnichovohradišťsku“.  
Z mnoha jeho pozorování uveďme jeden 
příklad, dokládající očividnou změnu, 
konkrétně co se drozda kvíčaly týče. 
Před 120 lety jej Alfréd Hořice ozna-
čil jako zimního hosta našich krajů, 
ještě v roce 1906 zde pravidelně hníz-
dícího. Následně však poznamenal:  
„V poslednějších letech nemám již 
žádných zpráv o hnízdících kvíčalách 
ve zdejším okolí a soudím z toho, že 
i v sousedních okresech ptáci tito 
jako hnízdivci vymizeli, ale příčiny 
toho nelze se dopátrati.“ Dnes drozd 
kvíčala u Jizery v Mnichově Hradišti 
opět hnízdí a osobně jsme jej spat-
řili ze všech druhů nejčastěji. Svá 
mnohaletá pozorování shrnul v roce 
1936 Alfréd Hořice tímto dodatkem: 
„Tímto doplňuji svoje ornithologická 
pozorování na Mnichovohradišťsku 
a v sousedních okresech severočes-

kých, jichž začátek spadá již do roku 
1892. V době 45 roků, po kterou půso-
bím v Mnichově Hradišti, zjistil jsem 
v krajině zdejší celkem 241 druhů  
a geografických forem ptáků, mezi 
nimiž i jedinečné vzácnosti, které jinde 
v Čechách ještě pozorovány nebyly. 
Uvážíme-li, že počet všech druhů 
ptactva vůbec v Čechách zjištěného, 
počítaje v to i ty druhy, jež snad pouze 
jednou k nám zabloudily, nebo bouřemi 
byly zahnány, obnáší asi 330, mohou 
se severní Čechy pochlubiti poměrně 
velikou bohatostí naší avifauny, kterou 
bychom jinde, ku př. v západních 
Čechách a jinde marně hledali. Záleží 
jen na nás, abychom dovedli těchto 
namnoze vzácných přírodních pamá-
tek náležitě si vážiti a pokud ovšem jest 
to možné i pro budoucnost zachovati je 
našim potomkům, aby také oni mohli 
se těšiti z jejich života.“ Na těchto 
posledních větách jsme se všichni 
přítomní upřímně shodli. Názorným 
příkladem, jenž se zcela jistě podílí na 
plnění vysloveného Hořicova přání, 
je osobní praktická i osvětová činnost 
Pavla Kverka. Více o ní se můžete 
dozvědět prostřednictvím jím psaného 
blogu: https://pavelkverek.cz či přímo 
v rodinném „Slavičím háji“ u Dolního 
Bousova, který se svým synem založil  
v roce 2013. Na následující ročník 
Vítání ptačího zpěvu jsme již nyní 
všichni právě do něho srdečně zváni!

Osobnost MUDr. Alfréda Hoři-
ceho, jeho vztah k Mnichovu Hradišti,  
i jeho lékařskou a ornitologickou práci 
přibližuje více medailonek na webu 
městského muzea či odborné články 
Miroslava Bobka v tehdejším Zpravo-
daji Mnichova Hradiště (kompletní 
svázané ročníky jsou dostupné ve sbír-
kové muzejní knihovně).

Karel Hubač,
Muzeum města Mnichovo Hradiště

Že nevíte, o co se jedná? Hobby 
Horsing je výrazně levnější alterna-

tivou pro všechny děti, které milují 
koně, ale kroužek jízdy na živých 
koních si jejich rodiče třeba nemohou 
dovolit. A přestože je pro někoho běh 
s plyšovým koníkem úsměvný, jde  
o v mnoha zemích Evropy uznávaný, 
extrémně všestranný, fyzicky náročný 
sport, kterým se děti učí práci s tělem, 
koordinaci pohybů a věnují se také 
celkovému rozvoji osobnosti. 

V posledních letech získává 
pozornost napříč veřejností, na což 
reagujeme také my a pravidelně pořá-
dáme tréninky v Mnichově Hradišti 
(více na FB Happy Hobby Horsing), 
a to prozatím jednou měsíčně, v soko-
lovně. Tréninky jsou dvouhodinové, 
pod vedením certifikovaných trenérů 
České Hobby Horsing Asociace. 

Trénujeme a následně závodíme 
v anglických disciplínách parkur, 
skok v mohutnosti a drezura. Dále 
pak ve westernových disciplínách, 
což je western trail, barrel race  
a western horsemanship. Děvčata  
z našeho kroužku se letos kvalifi-
kovala na mistrovství ČR a v termínu 
5.– 7. června vyrazí do Brna, kde změří 
síly s dalšími dětmi z celé ČR. Výjezd 
závodnic podpořilo ze svého rozpočtu 
město Mnichovo Hradiště. Děkujeme!

Už jsme pořádali i první malé 

závody, a to v Hnanicích u Turnova 
v rámci skokového seriálu živých 
koní. Zkusili jsme si závodní atmo-
sféru parkuru, skoku mohutnosti  
i drezur. Akci podpořil LarDen, Hobby 
Horse Claire, Tiskárna Jelínek a Karo-
lína Hůlková z ČHHA. Děkujeme za 
báječné ceny pro první tři oceněné  
v každé kategorii. Jezdeckému klubu 
Mira Hnanice děkujeme za poskytnutí 
prostor.

A co dál? Na trénink 14. června 
přijala pozvání asociační rozhodčí 
Tereza Prýlová, se kterou se budeme 
věnovat westernu.

Jana Šťastná, 
Happy Hobby Horsing

Děvčata z Hradiště se chystají 
na MČR v Hobby Horsingu

Na 1. máje chodíme tradičně 
obdivovat jarní přírodu, a především 

rozkvetlé třešně na Valečov. Nejinak 
tomu bylo i první květnový den tohoto 
roku. 

Druhý prodloužený víkend se 24 
výletníků ve věku od 2 do 73 let vydalo 
do krkonošských Vítkovic. Většina 
zvládla v našich nejvyšších horách 
našlapat přes 50 kilometrů. Doputovali 
jsme například na Horní Mísečky, 
Zlaté návrší, Sněžné jámy, na Labskou 
boudu a k prameni Labe, na Dvoračky, 
z rozhleden nad Rokytnicí nad Jizerou 
a na Žalém jsme se kochali dalekými 
výhledy, prošli jsme si beneckou 
dětskou stezku, naučná stezka nás 
provedla Vrchlabím a navštívili jsme 
i jeho Muzeum Krkonoš. To vše za 
krásného slunečného počasí, i když 
na vrcholech trochu větrného.

Naše seniorská sekce se na druhý 
květnový svátek vydala hromadnou 
dopravou, která je aktuálně za 
Turnovem ovlivněna četnými výlu-
kami, na sváteční „Riegrovku“. Kdo 
se chce dozvědět více o této nejstarší 
a snad i nejhezčí cestě okolo Jizery, 
nechť si najde video „Výleťák - 107 let 
stará Riegrova stezka údolím Jizery“ 
na Stream.cz a projde si stezku aspoň 
symbolicky. 

V sobotu 17. května jsme se vydali 
do německé Horní Lužice. Ani „aprí-
lové“ počasí, které v půlce května 
zavládlo, neodradilo od výletu 22 

zájemců. Plánovaný odpolední slejvák 
nás neminul, ale před odjezdem domů 
jsme se stačili ohřát, vysušit a posilnit 
ve varnsdorfském Pivovaru Kocour.

Až po uzávěrce Kamelotu měly 
proběhnout dva výlety – výšlap na 
rozhledny nad Rádlem a Proseckou 
v sobotu 24. května a procházka 
pražskou zelení, Jelením příkopem, 
Královskou zahradou Pražského hradu 
a Letnou v sobotu 31. května. 

V červnu nás nejprve čeká výlet 
z Nového Boru do Zákup v sobotu 7. 
června. V noci z pátku 13. na sobotu 
14. června vyrazíme na tradiční noční 
pochod. Tentokrát urazíme cca 50 
kilometrů z České Lípy přes Mimoň 
a Židlovskou oboru do Mnichova 
Hradiště. Děti, které s námi chodí 
na v ýlety pravidelně, se mohou 
poslední víkend před prázdninami 
těšit na dětský čundr s přespáváním. 
Podrobnosti rodičům pošleme. 

Své výlety včetně takzvaného 
tajného výletu si připraví i senioři. 
Vzhledem k tomu, že často impro-
vizují a plánují na poslední chvíli, 
doporučujeme se, v případě zájmu, 
ozvat Heleně Pöllové na tel. 737 268 
546. Ostatní výlety najdete na našich 
webových stránkách https://www.
kctmh.cz. 

Ondřej Šindelář,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

Jarní sezóna turistů vrcholí

Žáků posledního ročníku ZŠ Soko-
lovská se vždy na konci školního 

roku týkají takzvané absolventské 
práce. Aby byli žáci připraveni na vstup 
do života a tvorbu větších písemných 
celků, mají možnost si vše natrénovat. 
Absolventská práce je závěrečnou práci, 
kterou student píše na konci studia, 
obvykle na střední škole nebo vyšší 
odborné škole. Je obdobou bakalář-
ské nebo diplomové práce na vysoké 
škole, ale je přizpůsobena úrovni 
daného stupně vzdělání. Cílem takové 
práce je prokázat, že student umí samo-
statně pracovat na zadaném tématu, 
rozumí problematice, dokáže psát 
odborný text a prezentovat výsledky své 
práce. Obecně jde o praktické využití 
znalostí a dovedností, které student 
během studia získal. Po odprezentování 
prací čeká žáky 9. ročníku rozloučení, 
které se koná ve Sportovní hale BIOS. 
Přijďte se i vy podívat a rozloučit se  
s našimi deváťáky v úterý 24. června 
od 15 hodin. 

Lucie Bartáková, 
Základní škola Sokolovská

Malé diplomky 
na ZŠ Sokolovská

Červen 2025
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Bádání, keře a Klokočské skály
Léto již obrazně i doslova klepe na 
dveře, jarní měsíce pomalu končí. 

Co jste možná zažili s námi v MAPu 
IV Mnichovohradišťsko? 

Ještě v únoru jsme sbírali nápady 
na Inspiraci do hodin matematiky  
s Janou Hanušovou. Na únorové počí-
tání navázala v dubnu akce Matema-
tika kolem nás, při níž jsme s toutéž 
lektorkou vyrazili ven, odlévali vodu  
a učili se při tom zlomky či pomocí hry 
poodhalili fungování binární soustavy. 

Badatelsky orientovanou výuku 
v humanitních předmětech jsme 
si v yzkoušeli s Jiř ím Karenem, 
zkušenosti získané v rámci šablon či 
jiných akcí jsme společně sdíleli na 
akcích s Ninou Rutovou, zaměřili jsme 
se na dílny čtení a rozvoj čtenářství.  
Proběhla i dvě setkání s Lenkou Flan-
derkovou věnovaná plánování výuky 
(důkazy o učení, kritéria hodnocení 
apod.). 

Rodiče předškoláků se mohli 
zúčastnit workshopů, které se konaly 
v místních mateřských školách. 
Proběhlo i jarní sdílení zkušeností  
a dobré praxe mezi pracovníky 
školních poradenských pracovišť. 

V březnu bylo možné vyrazit na ZŠ 
Sobotka, kde jsme sdíleli zkušenosti 
k tématu participace žáků ve škole  
i v obci a získali další tipy na to, jak 
zapojovat děti do dění ve škole a v jejím 
okolí. Aprílové odpoledne jste s námi 
mohli strávit v Hovorčovicích, kde  
s námi sdílely své zkušenosti a dobrou 
praxi s fungováním rodičovských 
spolků členky spolku MROŠ.

Na začátku dubna se žáci míst-
ních škol zapojili do výsadby keřů. 
Do aleje u sv. Vojtěcha tak přibyly 
ptačí zoby, klokočí, růže či zimolezy. 
Konec dubna patřil výjezdu do Muzea 
a Geoparku Říčany, na kterém účast-
níci získali další inspiraci pro učení  

Jaro už nám v plné síle vstou-
pilo do školky a ruku v ruce s ním 

přibylo mnoho radostných okamžiků. 
Veselé jarní svátky u nás probíhaly ve 
znamení tradic a tvoření. Děti se zapo-
jily do malování i zdobení kraslic a ty se 
posléze staly nedílnou školkovou deko-
rací. Veškeré činnosti jsme si propojili s 
tradicemi, které k Velikonocům již od 
dávných časů neodmyslitelně patří. Na 
zahradě nás do těchto českých obyčejů 
zasvětil zajíček Vlastíček. Plnění jeho 
úkolů nám šlo na jedničku as přehle-
dem jsme vše zdolali.

Jelikož k jarnímu období patří i péče 
o přírodu, nezapomněli jsme ani na 
naši planetu. Během putování zelenou 
stezkou jsme se postupně seznámili  
s ochranou přírody, tříděním odpadů, 
zodpovědností vůči všemu živému 
kolem nás. Den Země byl skvělou 
příležitostí k tomu, abychom si uvědo-
mili důležitost ekologického smýšlení 
i chování.

Jedna z neoblíbenějších akcí ve 
školce je čarodějnické hemžení. Čaro-
dějnice i čarodějové, ježibaby i ježidědci 

- ti všichni si v roztodivných převlecích, 
kde jinde než opět na zahradě, zatan-
čili svůj magický taneček a vydali se 
na dobrodružnou cestu. Neminulo je 
hledání kouzelných ingrediencí např. 
myších bobků, netopýřích drápů a třeba 
i sušených kuřích oček, z nichž pak 
následně připravovali zázračné lektvary 
proti zlobení, na rychlé uklízení a dle 
fantazie i mnoho dalších. Prožité krea-
tivní, sportovní i poznávací aktivity 
prověřovaly nejen dětskou šikovnost, ale 
především schopnost spolupráce, komu-
nikace a týmového ducha. Celý tento 
den byl do slova a do písmene kouzelný!

Dalším skvělým zážitkem byla 
návštěva profesionálních hasičů  
z Mnichova Hradiště. Ti za námi přijeli 
svým obřím vozem a my jsme měli 
možnost důkladně prozkoumat nejen 
hasičské auto, ale i jejich komplikovanou 
výstroj používanou při zásahu. A co nás 
zaujalo úplně nejvíc? Když jsme si mohli 
otestovat opravdovou a funkční vodní 
hadici! V průběhu tohoto dopoledne 
jsme měli úžasnou možnost, jak si 
zopakovat základy požární bezpečnosti  

a zkusit se vcítit do role statečných 
hasičů. Za ukázky moc děkujeme.

Květen je zároveň časem, kdy si 
připomínáme naši lásku k maminkám. 
Právě k jejich svátku jsme vyráběli různé 
dárečky – od přáníček, korálkových 
srdíček, papírových i živých kytiček 
až po malované šátky. Těmito ze srdce 
zhotovenými drobnostmi chtěli naši 
malí umělci vyjádřit svým milujícím 
maminkám vděk a lásku.

Za námi je taktéž Den otevřených 
dveří, během něhož měli rodiče možnost 
nahlédnout dokaždodenního života 
školky. Samozřejmě proběhl i zápis pro 
nové děti. Jsme rádi, že se k nám od září 
připojí a už teď se těšíme na spoustu 
nových tváří.

Ve školce se máme zkrátka báječně – 
užíváme si společně strávený jarní čas, 
prožíváme krásné chvíle a je nám spolu 
prima. I vám všem přejeme jen samé 
sluníčkové dny. 

Milena Pospíšilová, 
Mateřská škola Mírová

Jarní pozdrav ze školky v Mírové ulici

V pondělí 12. května vyrazil hubá-
lovský tým RC RACING na národní 

finále soutěže Horizon Hydrogen 
Grand Prix do Ostravy, kde ve své 
kategorii HYBRID v úterý obhajovali 
naši žáci loňské prvenství. Závod byl 
dramatický, naši závodníci se dlouho 
drželi na prvním místě. Ale konku-
rence byla neúprosná. Náš tým nako-
nec obsadil krásné třetí místo. Je vidět, 
že i když se někteří členové kroužku 
modelářů obměnili, drží si hubálovský 
tým perfektní formu. Gratulujeme  
a děkujeme za skvělou reprezentaci 
školy.

Radka Pitrmocová, 
SOU Hubálov

RC RACING Hubálov 
na národním finále

Na naší škole se snažíme přistupo-
vat k výuce inovativně a formativně, 

a proto u nás ve dnech 5. a 6. května 
probíhala výuka formou tematických 
bloků. Napoprvé jsme to vyzkoušeli ve 
třech třídách v časovém rozsahu čtyř 
vyučovacích hodin. Příprava byla časově 
náročná, vyžadovala několik plánova-
cích schůzek zúčastněných učitelů  
i změny v rozvrhu.

 Třída tercie měla možnost seznámit 
se s francouzskou oblastí Nantes ze čtyř 
různých úhlů pohledu. V první dvou-
hodině se vzájemně doplňoval dějepisný 
pohled, který představila Lenka Flander-
ková, s literární perspektivou češtinářky 
Martiny Syslové, v dalších 90 minutách 
byly propojeny znalosti geografické 
(Yvona Řehořková) s jazykovým kontex-
tem francouzským a anglickým (Jana 
Alnatour). Studenti hodnotili tuto formu 
výuky následovně: „Více aktivit. Bylo 
super, jak jsme byli ve skupinkách 
a mohli sdílet odpovědi.“ – „Bylo to 
zábavnější, interaktivní a celkem rychle 
to uteklo. Že se vlastně skoro v každém 
předmětu brala podobná látka, víc jsem 
si to zapamatovala. Dozvěděla jsem se 
hodně věcí spojených s Francií.“ – „Bylo 
to zábavnější a zajímavější a dával jsem 
větší pozor.“ Motivace studentů byla  
o to větší, že 7. května odjelo jedenáct  
z nich na výměnný pobyt právě do Nantes  
v rámci evropského programu Eras-
mus+.

Třídy sexta a 2. A se věnovaly 
náročnému tématu holocaustu, na 
který se podívaly z různých hledisek. 

Historický pohled s fokusem na dějiny 
a osobnosti západní Evropy společně 
přiblížili Petr Mazánek (dějepis) a Kate-
řina Šrytrová (angličtina), v dalším 
bloku bylo téma uchopeno prostřednic-
tvím hudební výchovy (Petra Biglová)  
a literární historie (Markéta Tomášová). 
Ukázky za závěrečné reflexe studentů: 
„Bloková výuka mi dává větší smysl než 
probírat deset různých témat za den. 
Výuka mi přijde efektivnější. Člověk se 
více o daném tématu dozví.“ – „Nejvíce 
se mi líbily skupinové práce a psaní 
deníku.“ – „Super byl komiks, nutilo 
nás to vymýšlet nápady.“ – „Líbilo se mi 
tvořit divadelní scénky, bylo to zábavné 
a mohli jsme si je udělat podle sebe.“ – 
„Quizzlet s Annou Frankovou byl fajn.“

Jaké přínosy vidí v blokové výuce 
učitelé – aneb proč jsme to všechno 
dělali? Metoda vede studenty k hlubšímu 
pochopení látky v rámci širšího 
kontextu, jejich vhled do problému není 
omezen perspektivou jednoho školního 
předmětu. Obohacující je také spolu-
práce učitelů různých aprobací, a to jak 
při přípravě, tak přímo ve třídě. První 
zkušenost s blokovou výukou vnímáme 
rozhodně jako pozitivní.

Lenka Flanderková, 
Kateřina Šrytrová, Lenka Sosnovcová, 

Gymnázium Mnichovo Hradiště

Výuka jinak na gymnáziu

„Škola v přírodě“, to je vzdělávací 
pobyt dětí mimo školu, obvykle  

v přírodním prostředí. Kombinuje výuku  
s volnočasovými aktivitami a jeho cílem 
je nejen se učit, ale také podporovat vztahy 
mezi dětmi, vést je k samostatnosti, 
dopřát jim pohyb a zábavu. Škola  
v přírodě zahrnuje mimo jiné výuku  
v neformálním prostředí hravou formou 
nebo venku, různé pohybové aktivity  
a tematické zaměření. Letos se koná 
v prvním červnovém týdnu. Zatímco 
čtvrťáci míří v závěru školního roku do 
školy v přírodě, ostatní ročníky realizují 
alespoň školní výlety pro prohloubení 
vztahů mezi spolužáky. 

Lucie Bartáková, 
Základní škola Sokolovská

Čtvrtý ročník vyrazil 
do školy v přírodě

Tento měsíc nás čekal Den země, 
který jsme pojali originálním způso-

bem, a to recyklací. Děti si mohly 
vyzkoušet jak správně třídit. Od 
obrázků, vizuální tvorby, interaktivní 
tabule a spousty pokusů, jsme se přesu-
nuly i ven do přírody. Vysvětlily jsme 
si s dětmi jak se správně třídí, do jaké 
popelnice jednotlivé obaly patří, proč 
recyklovat, jak chránit naší planetu  
a jak pomáhat naší zemi.

Tento den a celý týden nás velmi 
bavil, protože jsme s dětmi mohly 
pomoci naší  zemi.

Zlatým hřebem se stala skvělá show 
v podání Jiřího Počty s názvem „Čaro-
dějnická škola kouzel a magií“,  která nás 

doslova přenesla do čarodějného života. 
Děti si mohly zatancovat na magické 
písničky, vykouzlit a nebo naopak 
nechat zmizet nějaké věci, najít nějaký 
ten diamant a jako zlatý hřeb přišla 
doslova bublinková párty, bublinky děti 
chytaly jak to jen šlo, ale ani nejrych-
lejší žák či žačka této čarodějné školy 
nemohli vychytat všechny.Nezbývalo 
nic jiného než trochu magie poslat po 
bublině i dalším dětem.

Děkujeme za magické dopoledne  
a těšíme se na další skvělé akce.

Denisa Ďurčeková,
Mateřská škola Jaselská

Den země a škola čar a kouzel

Soutěžní projekt Kraje pro bezpečný 
internet (KPBI), pořádaný pod zášti-

tou Asociace krajů ČR a Policie ČR od 
roku 2013, si klade za cíl upozorňovat 
na nebezpečí, která v online prostoru 
hrozí uživatelům, a zároveň infor-
movat o možnostech kyberprevence. 
Znalostní soutěžní kvíz vyplňují žáci 
online a nejlepší jednotlivci se utkávají 
v krajských finále pod názvem Kvíz 
Plus a následně i na celostátní úrovni. 
Současně se hodnotí zapojení jednot-
livých škol v kategoriích první stupeň 
ZŠ, druhý stupeň ZŠ a SŠ. Aby bylo 
možné školy spravedlivě mezi sebou 
porovnat, sleduje se počet zúčastně-
ných žáků jednotlivých škol v poměru 
k celkovému počtu žáků školy. 

Naše škola se zúčastnila této akce 
poprvé v uplynulém školním roce  
a hned skončila na druhém místě mezi 
středními školami Středočeského kraje. 
Odměnou pro školu je finanční částka 

20 tisíc Kč, která musí být investována 
do zvýšení softwarové nebo hardwa-
rové bezpečnosti školy. V letošním 
školním roce se žáci SOU Hubálov 
pod vedením školního koordinátora 
ICT Václava Drahoňovského soutěže 
opět zúčastnili a obhájili druhé místo. 
Slavnostní předání cen proběhne na 
Krajském úřadu Středočeského kraje  
v pondělí 2. června 2025.

Veškeré výstupy projektu KPBI 
jsou dostupné na webu www.kpbi.cz. 
Soutěžní kvíz navazuje na e-learningové 
lekce pro žáky a studenty. Dále jsou na 
webu dostupné e-learningové lekce pro 
rodiče, seniory, sociální pracovníky  
a pedagogy. V rámci projektu byly také 
vytvořeny podcasty, videospoty nebo 
pracovní listy. Veškeré vzdělávací 
materiály jsou na webu dostupné volně  
a zdarma.

Miroslav Kolomazník, 
SOU Hubálov

SOU Hubálov obhájilo druhé místo 
v soutěži KPBI

o živé i neživé přírodě. Na konci května 
proběhla diskuse s odborným progra-
mem na téma Jak předcházet školnímu 
neúspěchu.

A na co se můžete těšit do konce 
školního roku? Ve středu 4. června 
můžete s Markem Fajfrem ze ZŠ 
Otevřeno v Benátkách nad Jizerou 
načerpat nápady na žákovské projekty, 
objevit možnosti, jak vést díky projek-
tům žáky k sebeřízení a ke smyslu-
plnému rozvíjení klíčových kompe-
tencí. 

Pokud byste chtěli zažít dobu, kdy 
byly skály nedílnou součástí běžného 
života našich předků, vyrazte s námi 
na výjezd za inspirací do Klokoč-
ských skal (10. června). Projděte 

si s námi vycházku vystavěnou na 
základě interpretace místního dědic-
tví a získejte kromě příjemných chvil 
i inspiraci pro místně zakotvené učení 
a učení venku.   

Od února do května se pravidelně 
setkávaly i jednotlivé pracovní 
skupiny, podskupina pro regionální 
učebnici se věnovala práci na lekcích 
pro připravovanou regionální učebnici. 

Na pestrý program se může těšit  
i po prázdninách. Více informací 
naleznete na https://www.map-mh.
cz/) a FB (https://www.facebook.com/
mapmnichovohradistsko/). 

Iva Štrojsová, MAP IV 
Mnichovohradišťsko              
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Nezůstávejte v tichu: 
Tichý svět pomáhá zvládat 
ztrátu sluchu

Máte pocit, že musíte často žádat  
o  zopakování věty? Je pro vás 

obtížnější rozumět rozhovorům 
v hlučnějším prostředí? Zdá se vám, 
že lidé kolem vás mluví tiše nebo nezře-
telně? Ztráta sluchu v seniorském věku 
je běžná, ale nemusí znamenat omezení 
vašeho života.

Tichý svět se věnuje nejen nesly-
šícím, ale také lidem se sluchovým 
post i ž en ím,  mezi  které  pat ř í  
i senioři s postupnou ztrátou sluchu. 
Naše služba sociální rehabilitace vám 
pomůže zorientovat se v možnostech, 
jak zlepšit komunikaci s  okolím. 
Pomů žeme vám s  objednáním 
na ORL nebo k  foniatrovi, pora-
díme s  výběrem kompenzačních 
pomůcek a poskytneme informace  
o možnostech příspěvků na sluchadla, 
abyste si je nemuseli hradit sami.

Na š e podpora je  bezplatná 
a  určená všem, kdo chtějí zůstat 
aktivní a v kontaktu se svým okolím 
i přes sluchové znevýhodnění. Neče-
kejte, až se komunikace s  rodinou 
a  přáteli stane obtížnou – udělejte 
první krok už dnes. Obraťte se na nás  
a zjistěte, jak vám můžeme pomoci 
(Petra Brožová vedoucí konzultantka 
z Tichého světa pro Středočeský kraj, 
tel. 702 131 115, e-mail petra.brozova@
tichysvet.cz

Nezůstávejte v  tichu – my vám 
pomůžeme znovu slyšet svět kolem 
vás. www.tichysvet.cz

Petra Brožová,
Tichý svět

Výstavu pro Ludmilu v Pluhárně 
doplní odborné přednášky

Až do 31. července 2025 probíhá  
v kulturním a komunitním centru 

Pluhárna v Mladé Boleslavi benefiční 
Výstava pro Ludmilu s podtitulem Čas 
vrátit péči. Výstava je součástí charita-
tivního projektu Kalendář pro Ludmilu 
a jejím cílem je podpora činnosti 
Domu Ludmila ve Veselé – místa, kde 
senioři prožívají každý den v prostředí 
důstojnosti, bezpečí a laskavé péče.

Výstavu doprovází červnový cyklus 
odborných a praktických přednášek, 
které nabídnou prostor pro sdílení 
zkušeností, rady i otevřený dialog  
o možnostech péče o seniory.

Více informací naleznete na webu 
www.kalendarproludmilu.cz. 

(mp)

INZERCE

úterý 3. června, 16:30–18:00: Podpora 
pečujících I. – Jak se neztratit v 
systému pomoci
úter ý 10. čer vna, 16:30–18:00: 
Podpora pečujících II. – Péče v praxi 
a jak si ji usnadnit
čtvrtek 12. června, 9:00–11:00: Peču-
jící zaměstnanec: Problém, nebo 
příležitost k posílení vztahů ve firmě?
čtvrtek 12. června, 17:00–18:30: 
Výživa seniorů: Jak předejít podvý-
živě nebo nechutenství
úterý 19. června, 16:30–18:00: Palia-
tivní péče – O blízkosti až do konce

Termíny přednášek

Paní Hana žije sama v malém bytě. 
Její manžel před několika lety 

zemřel. Během života prodělala něko-
lik těžkých operací. Pohybuje se o holích 
a potřebuje asistenci. Již několik let 
využívá služby Spokojeného domova. 
Jedním z jejích největších potěšení byly 
a jsou procházky po okolí. Za doprovodu 
asistentky zjišťuje, co je nového v okolí, 
a nabírá energii z čerstvého vzduchu.

Ačkoliv s námi pan Antonín strávil 
jen krátký čas, až do poslední chvíle si 
uchoval svůj důvtip a galantní chování. 
Spokojený domov mu poskytl potřebnou 
podporu v posledních etapách jeho 
života, čímž jsme mu pomohli najít 
klid pro důstojný odchod. Zaměřili 
jsme se také na emocionální podporu 
pro něj i jeho manželku. Péče pečova-
telská byla doplněna pravidelnými 
návštěvami sester z domácí zdravotní 
péče Malyry, které zajistily nejen kont-
rolu zdravotního stavu a komunikaci 
s lékařem, ale i potřebnou psychosoci-
ální pomoc a podání potřebných léků  
v injekční podobě, a to dle potřeby něko-
likrát denně. Díky této kombinované  
a komplexní péči mohl pan Antonín 
odejít důstojně a v klidu v kruhu rodiny.

Pan Ladislav zpočátku jen ležel na 
lůžku, ale díky naší péči začal s pomocí 
vysokého chodítka samostatně chodit, 
sám se zvedne z postele a přesune se na 
židli. Dojde si na toaletní křeslo a udělá 
si sám snídani. 

Panu Jaroslavovi je 69 let. Žije na 
vesnici a statečně čelí zdravotním 
výzvám již od svých 45 let, kdy mu 
byla diagnostikována roztroušená 
skleróza. Před třemi lety k tomu přibyla 
i Alzheimerova choroba. Zajištění 
jeho základních životních potřeb  
a bezpečnosti si vyžaduje nepřetržitý 

dohled. V současnosti probíhá péče 
pravidelně dvakrát týdně po čtyřech 
hodinách, což umožňuje manželce pana 
Jaroslava nejen zajistit nákupy a navště-
vovat lékaře, ale také si odpočinout.

To je jen několik málo příběhů 
ilustrujících, jak pomáhá Spokojený 
domov. Již přes dvacet let se stará 
o to, aby senioři a lidé s handicapem 
mohli být doma a nemuseli se stěhovat 
do domovů pro seniory a podobných 
zařízení.

Pečovatelky přijedou za lidmi domů 
kamkoliv, do města i do nejmenší 
vesnice. Dostupnost péče je včetně 
večerů, víkendů a svátků. Služby jsou 
přizpůsobené i lidem upoutaným na 
lůžku. Ochotné pracovnice pomohou 
například s hygienou, oblékáním, 
podáním stravy, úklidem, praním 
prádla, doprovody k lékaři, ale třeba 
i  s výlety za kulturou či jednáním s 
úřady. A pomoc určitě ocení také peču-
jící rodina. 

To vše zajišťuje Spokojený domov 
s nejv yšší mírou profesionality 
prostřednictvím čtyř registrovaných 
sociálních služeb: pečovatelské služby, 
osobní asistence, odlehčovacích služeb 
a odborného sociálního poradenství.
Díky propojení naší sociální péče s 
domácí zdravotní péčí Malyry doká-
žeme v terénu doprovázet i klienty v 
terminálním stadiu onemocnění. 

Činnost Spokojeného domova je 
podporována městem Mn. Hradiště.

Pro bližší informace nás kontak-
tujte na tel. 725 447 312 (pondělí až 
pátek 8:00–16:00) nebo navštivte www.
spokojeny-domov.cz.

Petr Novák, 
Spokojený domov

Ve stáří či nemoci nemusíte trávit 
čas v pobytových zařízeních... 

Spolek senioři nejen sobě připravil 
další výlet, tentokrát do Litomyšle. 

Účastníky čeká nejprve komentovaná 
prohlídka historického jádra města, 
poté volný program, čas na oběd  
a zhruba hodinová prohlídka zámku.

Výlet se uskuteční v úterý 24. 
června. Cena za dopravu je 600 Kč 
za osobu. Odjezd z Hradiště je v 6:30 
hodin z náměstí, v 6:35 pak z Veselé. 
Na zájezd je nutné se předem přihlásit. 
Veškeré podrobnosti najdete na webu 
www.seniorinejensobe.cz. Bližší infor-
mace poskytne také Pavel Svoboda na 
telefonu 702 051 284. 

(pn)

Směr Litomyšl! Senioři 
si projdou historické 
centrum i zámek

V úterý 22. dubna 2025 se žáci školní 
družiny ze ZŠ Švermova vydali na 

návštěvu k  dobrovolným hasičům 
do Jiráskovy ulice. Už při příchodu 
nás přivítal pan Kratochvíl, člen SDH, 
který se nám po celou dobu s velkým 
nadšením věnoval. Dětem přiblížil nejen 
samotnou činnost dobrovolných hasičů, 
ale také jim ukázal výstroj, vybavení  
a pomůcky, bez kterých by se žádný 
zásah neobešel. Největší nadšení ale 
vzbudila možnost prohlédnout si oprav-

dová hasičská auta zblízka. Zlatým 
hřebem pak byla ukázka historického 
vozu, která u dětí vyvolala spoustu 
obdivu. 

Touto cestou bych tak chtěla srdečně 
poděkovat panu Kratochvílovi za jeho 
vstřícnost, trpělivost a zajímavý výklad. 
Dětem připravil zážitek, na který budou 
dlouho vzpomínat.  

Hana Nevyhoštěná, 
Základní škola Švermova

Na návštěvě u hasičů

Poslední  dubnovou a pr v ní 
květnovou středu jsme se společně 

se žáky prvních a druhých ročníků 
SOU Hubálov zúčastnili vodáckého 
výcviku na raftech po Jizeře. Naše trasa 
vedla z Turnova k nám do Hubálova. 
První středu nám počasí přálo, bylo 
teplo a slunečno, nálada na plavidlech 
byla skvělá. Druhou středu nám sice 
také svítilo sluníčko, ale ranní teploty 
kolem 4 stupňů nenasvědčovaly tomu, 

že se někdo z žáků bude chtít vykoupat.  
A přesto se na raftech takoví odvážlivci 
našli. Před těmito otužilci smekáme! 
Do Hubálova jsme dorazili všichni  
v pořádku, užili jsme si spoustu legrace 
a odnesli jsme si vodácké zkušenosti  
i skvělé zážitky. 

Tak ahoj zase za rok!  

Václav Záhora,
SOU Hubálov

Rafťáci z Hubálova

Jednou z oblíbených aktivit, které nabízí Denní centrum pro seniory Jizera, je čtvrteční trénink paměti s V. Vynikalovou.

Červen 2025
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V ročníku 2024/2025 jsme z našich 
takřka 80 hráček sestavili čtyři 

tréninkové skupiny od přípravky 
po juniorky. Bohužel tréninkové 
podmínky nejsou takové, jaké bychom 
pro aktuální počet hráček potřebovali. 
Ale zájem o volejbal nás těší. Máme 
radost i z doplnění trenérské skupiny.

Mladší žákyně (ročník 2012  
a mladší) jsou nové družstvo složené 
z hráček, které přešly z přípravky, 
doplněné nově příchozími. Kromě 
dvou družstev v krajském přeboru 
ve čtyřkovém volejbalu jsme hráli  
i turnaje v barevném minivolejbalu  
v rámci Středočeského a Libereckého 
kraje. Letošní sezóna byla hlavně  
o získávání zkušeností, které se 
budou hodit při přechodu na šestkový 
volejbal. I tak mohly hráčky zažít 
první vítězství a bylo na nich vidět  
s každým turnajem zlepšení. 

Starší žákyně (ročník 2010 a mladší) 
hrály vzhledem k počtu hráček dvě 
soutěže. V krajském přeboru po dvou 
kvalifikačních turnajích hrály větši-
nou ve 2. lize. Soutěž zakončily na 
velmi dobrém 8. místě ze 17 účast-
níků. Výsledkově je to posun o 5 až 
6 příček nahoru oproti loňské sezóně. 
Navíc prakticky pro polovinu družstva 
to byla první sezóna v šestkovém volej-
balu. V Českém poháru jsme odehráli 
šest kvalitních turnajů proti soupe-
řkám z celé ČR. Výkony na turnajích 
poháru byly většinou lepší než výkony 
na turnajích krajského přeboru. Změna 
prostředí, jiná družstva a pobyt v kolek-
tivu pomáhaly na hřišti nejen herně, 
ale i v komunikaci a týmovém pojetí. 
Proti předchozí sezóně jsme se výrazně 
zlepšili na servisu (skákaná plachta), 
útoku (smečařky) a obraně v poli. Ta 
nás opravdu zdobila na všech turnajích.

I juniorky (ročník 2004 a mladší) 
hrály dvě soutěže: krajský přebor junio-

rek a premiérově krajský přebor žen  
1. třídy. K dispozici jsme měli rela-
tivně široký kádr, a tak se sestava často 
měnila. V krajském přeboru juniorek 
jsme potvrdili, že patříme k nejlepším 
družstvům v Libereckém kraji. Po 
úspěšné kvalifikaci jsme sice na jeden 
turnaj spadli do 2. ligy, ale díky velmi 
dobrým výsledkům na ostatních 
turnajích jsme zakončili sezónu na 
2. místě! V krajském přeboru žen už 
jsme tak úspěšní nebyli. Reálně jsme 
mohli dosáhnout 4. či 5. místa, skon-
čili jsme ale o příčku níže. Nicméně 
až na druhý Varnsdorf jsme s každým 
družstvem dokázali bodovat. I proti 
velmi zkušeným hráčkám Turnova  
a Nového Boru A. O lepší umístění nás 
připravily ztráty s Jilemnicí a Novým 
Borem B ve druhé půli soutěže. Kvali-
tou se ale krajský přebor juniorek nedá 
s ženskou soutěží srovnat. Velkou roli 
hrají zkušenosti a ty my zatím sbíráme. 
Pozitivem bylo zapojení mladších 
hráček z loňského B družstva juniorek 
do všech zápasů. Vynikajícího úspě-
chu dosáhly juniorky ve středoškol-
ských volejbalových hrách. Jako repre-
zentantky GMH skončily na 5. místě 
mezi středními školami celé ČR! 

Začínáme se připravovat na další 
sezónu, kterou otevřou letní soustře-
dění. V žákovských družstvech dojde k 
menším přesunům mezi kategoriemi. I 
příští rok chceme se staršími žákyněmi 
hrát Český pohár. Mezi juniorkami 
končí úspěšné ročníky 2005–2006, 
které mají největší podíl na výsledcích 
v posledních letech (přeborník kraje, 
účast v 1. lize juniorek). Nicméně mají 
výborné následovnice, které hrály 
důležitou roli už v této sezóně a které 
budeme více zapojovat do družstva žen 
ve 2. lize.

Zdeněk Blažek, 
Sokol Mnichovo Hradiště

Volejbalistky opět získaly medaile 
v přeboru Libereckého krajeŽáci Sokola vybojovali postup

na mistrovství ČR ve volejbalu
Po loňské sezóně, kdy se Sokol 
Mnichovo Hradiště stal nejen 

krajským přeborníkem, ale i desá-
tým týmem Mistrovství ČR 2024 se 
našemu družstvu povedlo i pro letošek 
úspěšně se kvalifikovat do finálového 
turnaje MČR 2025. Kvalifikace se 
konala pro nás v nejodlehlejší loka-
litě, a to v v Brušperku u Ostravy, kam 
náš tým cestoval jako přeborník libe-
reckého kraje a celkově sedmý tým 
Českého poháru.

V sobotu 3. května jsme se tak za 
dopoledne přepravili do Brušperku  
a  jako pr v ní  t ý m na zač átku 
kvalifikace nás čekal VK MEZ Vsetín. 
Na začátku utkání jsme nasadili to 
nejsilnější, co jsme měli k dispozici, ale 
v průběhu zápasu si nakonec zahrála 
i celá lavička a soupeře jsme přehráli 
i tak rozdílem třídy. Sokol MH – VK 
MEZ Vsetín 2:0 (9,11). To v druhém 
zápase nás čekal jiný kalibr soupeře, 
vítěz ČP VS Ostrava. Sehráli jsme  
s Ostravou dva vyrovnané sety, kdy 
jsme opět zátěž utkání rozložili na více 
hráčů, tentokrát z taktických důvodů. 
Po boji jsme Ostravě podlehli 0:2 (-21,-
18). Třetí utkání sobotního programu 
nás čekal Orion Praha. První set byl až 
příliš snadný, zato ve druhé sadě jsme 
se na výhru hodně nadřeli. Ale nako-
nec to klaplo a další tři body přistály 
na našem kontě. SMH – Orion Praha 
2:0 (15,23). Poté jsme se přesunuli 
do Mošnova, kde jsme měli v hotelu 
Hangár objednaný nocleh.

Nedělní program jsme zahajovali  
s VK Rousínov, což byl soupeř, 
se kterým jsme měli letos v ČP 
vyrovnanou bilanci 1:1 na zápasy. 
Soupeř si na nás asi věřil, ale kluci mu 
přesnou a důraznou hrou nic nepovo-
lili. SMH – VK Rousínov 2:0 (11,17). V 

této chvíli již jsme měli rozehráno na 
postup velmi dobře, ale v dalším utkání 
nás čekal vedoucí tým skupiny Slávia 
Hradec Králové, která zdolala v sobotu 
v posledním zápase Ostravu. Zápas 
jsme začali výborně, dařilo se nám 
na podání i v útoku, kde se konečně 
začali více zapojovat středáci a Slávia 
nestíhala blokovat. První sada vyzněla 
jednoznačně pro nás. Také ve druhém 
setu jsme si udržovali mírný náskok, 
ale v koncovce jsme přestali přesně 
útočit a soupeř postupně náš náskok 
odmazal, vyrovnal a koncovku uhrál. 
Rozhodující tie-break jsme na začátku 
zaostávali a točili strany za stavu 6:8, 
ale po změně stran se změnil i průběh 
sady a otočili jsme na 10:8 a vedli ještě 
14:11, ale několik drobných chyb nás 
dostalo pod tlak a v koncovce jsme 
opět neuspěli. SMH – Slávia Hradec 
Králové 1:2 (16,-24,-14). Promarnili 
jsme šanci, ale z pohledu kvalifikace 
se nic nedělo. Závěrečné utkání proti 
VAM Olomouc jsme postupně základ 
vyměnili za lavičku, ale natěšení stří-

dající hráči předvedli výborné výkony 
a ve druhé sadě, kdy už hrála komplet 
lavička, soupeře doslova smetli. Dařilo 
se nám úplně všechno. SMH – VAM 
Olomouc 2:0 (16,6).

Poté již následovalo protažení, 
relaxace ve sprše a oběd dle vlastního 
výběru v restauraci Valaška. Po obědě 
jsme se vydali na cestu k domovu. 
Na úspěšné výpravě na Ostravsko se 
podíleli hráči, trenéři i rodiče, kteří 
nám pomohli s dopravou. Foto celé 
výpravy:

Zleva dole: Michal Škaloud, Jakub 
Střižík, Andrii Prokofiev, Martin 
Benda, Jan Škaloud, Jan Verner, Jiří 
Skřivan, Radek Doležal.
Zleva nahoře: Michal Kloncko, Vítek 
Pospíšil, Jakub Krejčiřík, Matyáš 
Polák, Tomáš Doležal, Jáchym Tichá-
ček, Petr Verner, Petr Polák, Jan 
Střižík.

 Jiří Skřivan,
Sokol Mnichovo Hradiště

Toto léto, přesněji ve třetím 
červencovém týdnu, se pro mladé 

mnichovohradišťské fotbalisty ročníku 
2012 chystá velká událost. Budou 
jedním ze dvou českých týmů, které 
vyrazí reprezentovat naši zemi na 
největší mezinárodní mládežnický 
turnaj do švédského Göteborgu, na 
Gothia Cup 2025. Letos se na tomto 
turnaji očekává rekordní účast až dvou 
tisíc týmů z více než 80 zemí světa.  
A náš talentovaný tým mladších žáků 
bude také u toho.

Účast na turnaji je odměnou za 
skvělé výkony, které v aktuální i minulé 
sezóně naši kluci předváděli. Zařadí 
se tak po bok některých svých idolů  
a slavných hráčů, jako je Alan Shearer, 
Zlatan Ibrahimović, Xabi Alonso nebo 
Andrea Pirlo, kteří na tomto turnaji ve 

svých mládežnických letech také hráli.
Jako generálka na tento slavný 

turnaj nám posloužil kvalitně obsazený 
turnaj v Ústí-Neštěmicích, který se 
hrál ve čtvrtek 8. května. Na turnaji 
se potkalo 16 týmů ze středních  
a severních Čech a náš tým MSK U-13 
v silné konkurenci jednoznačně obstál. 
V náročném programu během jednoho 
dne tým sehrál celkem devět střetnutí, 
z nichž šest vyhrál, ve dvou remizoval 
a pouze jednou našel přemožitele. 
Fantastický úspěch v podobě medaile 
byl blízko, ale nakonec jsme obsadili 
konečné 5. místo za týmy Motorletu 
Praha, Spartou Kolín nebo ligovým 
SK Kladno. Vše známé mládežnické 
značky, které působí ve vyšších soutě-
žích, než je naše středočeská 1. A třída. 

Kluci si v Neštěmicích dokázali, 

že mají velkou fotbalovou kvalitu  
a nemusí se bát žádného soupeře. Čers-
tvě nabyté zkušenosti z tohoto turnaje 
by nám nyní měly pomoci v co nejlepší 
reprezentaci našeho klubu, města 
i České republiky na červencovém 
Gothia Cupu.

Na závěr je třeba zmínit, že naše 
účast na turnaji se samozřejmě 
neobejde bez výrazné pomoci našich 
sponzorů a partnerů, kterým patří 
velké poděkování. Těmi nejdůleži-
tějšími jsou především OPmobility, 
Fitness Dream Gym z Mladé Boleslavi, 
Comfeel, Reklama MH nebo Tiskárna 
Jelínek. Všem partnerům za jejich 
podporu srdečně děkujeme.

Pavel Knespl, 
Mnichovohradišťský SK

Vydařená fotbalová generálka na švédský turnaj

Fotbalisté ligového Slovanu Liberec 
sehrají svá přípravná utkání s Vikto-

rií Žižkov a MFK Chrudim na hřišti 
místního fotbalového klubu, první 
21. června, druhé 27. června. Přijďte 
se podívat na utkání ligového týmu  

s velkými ambicemi, do kterého nyní 
přestoupil z Fotbalového klubu Mladá 
Boleslav odchovanec našeho klubu 
a reprezentant v kategorii U21 Vojta 
Stránský. 

(ok)

Slovan Liberec si vybral  hřiště MSK, sehraje tu 
přípravná utkání před odjezdem na soustředění

Červen 2025
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Spolek Žijeme pro Hradiště má za 
sebou další sérii úspěšných jarních 

akcí, které potvrdily, že když se spojí 
dobrá vůle, chuť pomoci a radost ze 
setkávání, vznikají opravdu výjimečné 
chvíle.

Na konci dubna jsme se společně 
pustili do zvelebování oblíbené pláže 
Na Kamínkách, kterou mnozí z nás rádi 
navštěvují nejen během letních dnů. Do 
brigády se zapojilo město Mnichovo 
Hradiště, členové místního Klubu 
českých turistů a také na dvě desítky 
dobrovolníků – ať už s hráběmi, lopa-
tou nebo štětcem v ruce, každý přilo-
žil ruku k dílu. Čistili jsme, natírali, 
rozhrabovali písek a připravovali 
vše na nadcházející sezónu. Odmě-

nou nám byla nejen krásně upravená 
pláž, ale i příjemné posezení u ohně  
s opékáním buřtů. Všem zúčastněným 
moc děkujeme!

O dva týdny později jsme se sešli 
v kočárovně na faře, kde si zkušený 
zdravotník Pavel Rak připravil svůj 
již letošní druhý kurz praktické první 
pomoci. Účastníci si mohli nanečisto 
vyzkoušet zásahy při bezvědomí, 
zástavě dechu, dušení i masivním krvá-
cení. Kurz se věnoval i závažnějším 
stavům, jako je infarkt, mrtvice nebo 
epileptický záchvat. Praktické ukázky, 
prostor pro otázky a srozumitelné 
vysvětlení důležitých postupů udělaly 
z večera cennou zkušenost, kterou by 
si měl projít každý.

Třetí květnový víkend se nesl  
v duchu sousedské atmosféry. Bleší 
trhy, které se konaly v areálu ZUŠ, 
přilákaly nejen milovníky pokladů  
z druhé ruky, ale i řadu zvědavců, kteří 
přišli jen „nakouknout“ a odcházeli 
často i s nějakým úlovkem. Nechybělo 
občerstvení a přátelské popovídání 
mezi stánky.

Děkujeme všem, kdo se na akcích 
podíleli nebo se jich zúčastnili. Váš 
zájem nás motivuje v naší činnosti 
pokračovat. Těšíme se na vás opět při 
některé z dalších podzimních akcí, 
které už pro vás připravujeme!

Žijeme pro Hradiště

Jaro se spolkem Žijeme pro Hradiště: 
Dobrovolnictví, vzdělávání i sousedská pohoda

V sobotu 5. dubna 2025 se na 
Sychrově konala brigáda místních 

hasičů, jejímž cílem bylo připravit 
zázemí na novou sezónu. Muži z SDH 
Sychrov se v rámci brigády zaměřili na 
údržbu hřiště a potřebného vybavení. 
Upravili trávník a natřeli sloupy. Dále 
se pustili do laminování kádě, která 
je zásadním prvkem ve výbavě pro 
tréninky a soutěže. Ženy se zaměřily 
na úklid. Shromáždily opadané listí, 
větve a další nepořádek, který se během 
zimních měsíců nahromadil. 

Následující týden obě družstva začala 
trénovat, avšak oproti předchozím 
sezónám v pozměněných sestavách, což 
přináší nové možnosti a výzvy. Členové 
obou týmů se těší na novou sezónu  
a očekávají, že jejich usilovná příprava 
přinese dobré výsledky. Opět se těšíme 
na reprezentování naší obce v seriálu 
Jizerské ligy a budeme rádi, pokud nám 
budete i v letošní sezóně držet palce.

Pokud budete mít čas a chuť, budeme 
rádi, pokud nám přijdete fandit i osobně. 
Srdečně vás zveme na hasičskou soutěž, 
která se koná na našem domácím hřišti 
na Sychrově, a to v sobotu 28. června 
od 10 hodin. Soutěžit se bude ve dvou 
kategoriích – muži a ženy. Ve stáncích 
se na vás budou těšit známé tváře. Již 
tradičně nabídneme pivo, limonádu či 
něco dobrého na zub.

Štěpánka Volfová, 
SDH Sychrov

Hasičská brigáda SDH Sychrov: 
Přípravy na novou sezónu

Vydařená akce, ze které máme 
opravdu radost. Tak by se dal 

zhodnotit další ročník tradičního 
dopoledního závodu na zatopeném  
štěrkopískovišti Veselá.
   Prezentace závodníků probíhala od 
brzkého rána. Na šestou hodinu ranní 
a start závodu čekalo registrovaných 
82 závodníků. Navzdory slibovanému 
počasí a lokálním bouřkám bylo krásné 
rybářské dopoledne. Ryby byly při 
chuti a braly. Rozhodčí měli co dělat. 
Do poločasu prvního kola se karty 
závodníků plnily úlovky plotic, cejnů, 
kaprů a línů. Po prvním kole se většina 
závodníků občerstvila. Poděkování za 
pomoc patří do Veselé a týmu Kiosku 
U Kozáka. 

Druhá polovina závodu přinesla 
další úlovky. Nebylo to ovšem takové, 
jako zrána. Někteří ovšem protrhli 
smůlu z prvního kola a zaznamenali 

důležité body. Bilance po konci závodu 
byla rovněž dobrá. Body, nebo gramy 
(platí, že 1g = 1 bod), zaznamenalo 
63 závodníků. Celkem jsme navážili 
248 kg úlovků. Vítězem letošního 
ročníku se stal Luboš  Zeman (31.820 
bodů). Hned za ním skončil Josef Kočí 
(25.450 bodů) a nejúspěšnější trojici 
doplnil Vladimír Vrla (13.100 bodů). 
Jelikož bylo připraveno na 50 cen, 
většina neodcházela s prázdnou. Moc 
děkujeme za účast a budeme rádi, pokud 
se uvidíme i v dalším roce. 
   Na závěr si dovolíme poděkovat 
partnerům závodu: Rybářským 
potřebám Na Háku, COOPu Mnichovo 
Hradiště ,  ČR S Středočeskému 
územnímu svazu, městu Mnichovo 
Hradiště, Signál Rádiu a Kamelotu.

Josef Ďurček,
ČRS, MO Mnichovo Hradiště

Rybáři během závodu Veselá 
2025 nachytali čtvrt tuny ryb

Zájemci o rybářský lístek z řad dětí se 
pravidelně scházeli od září loňského 

roku na revírech ČRS MO Mnichovo 
Hradiště a ve volnočasovém centru. 
Pokud to počasí dovolilo, tak se rybařilo. 
To byla nejlepší část výuky. S postupem 
času se kroužek přesunul do tepla, kde 
se děti učily teorii. 

Začátkem května letošního roku 
všichni úspěšně složili zkoušky  
a získali svůj první rybářský lístek. 
Členská základna se tak rozrostla  
o 19 nových rybářek a rybářů. V půli 
května uspořádal odbor mládeže závod 

pro nové rybáře. Nebylo důležité, kdo 
zvítězil. Díky podpoře města Mnichovo 
Hradiště a Středočeského územního 
svazu ČRS si krásnou cenu, a doufáme 
že i zážitek, odnesl úplně každý. 

Poděkování patří členům odboru 
mládeže za jejich činnost. Závěrem si 
dovolíme pozvat děti do 15 let na RMV 
Veselá, kde se bude konat 7. června od 
8 hodin další veřejný závod. Účastnit 
se mohou i nerybáři. Budeme se těšit!

Josef Ďurček,
ČRS, MO Mnichovo Hradiště

Rybářský kroužek

Jaro v plném proudu a na Velký 
pátek 18. dubna se v Kruhách konal  

2. ročník Králičí stezky. Na úvod bylo pro 
děti připraveno sedm úkolů, po jejichž 
splnění děti čekala odměna ve formě 
balíčků s dobrotami. Děti zdolávaly 
opičí dráhu, balancovaly s dřevěným 
kuličkovým labyrintem, skládaly velké 
dřevěné puzzle ve tvaru kraslice, házely 
míčky do koše, pletly malé pomlázky 
ze tří proutků, luštily obrázkovou 
křížovku a s malými zahradními 
kolečky plnými vajec jely slalom. Pro 
starší koledníky byly připraveny proutky 

na pletení pomlázek. Po rozdání cen 
nás čekalo vyrábění dřevěných králíků  
z různě velkých koleček dřeva a dalších 
materiálů. Na závěr byly připraveny 
buřty a různé sladké pochutiny pro 
všechny. I když nám počasí moc 
nepřálo, sešli jsme se v hojném počtu  
a vyrobili spoustu krásných různorodých 
králíků. V podvečer jsme se rozešli  
s plnými bříšky a dobrou náladou domů.

Lucie Šťastná,
SK Kruhy

Králičí stezka v Kruhách
Ve svátek 8. května jsme se vydali do 
Plzně na poslední letošní republikový 

bodovací turnaj kategorie U11. V krásné 
nové sportovní hale (národním trénin-
kovém centru badmintonu) se sešlo 47 
chlapců, kteří se rozdělili do 11 skupin.
K Adamovi byli vylosováni soupeři  
z Elizzy Praha, Kamenického Šenova 
a domácího Sokola Plzeň – všechny 
přehrál 3:0 a postoupil do finále A, kde 
měl v prvním kole volný los.

V osmifinále jej čekal vítěz skupiny 
J Lukáš Slabý z SKST Chodov. Ve 
vyrovnaném utkání prokázal lepší tech-
niku a nakonec měl i trochu víc štěstí 
náš svěřenec. Výhra 3:0 jej tak posunula 
do čtvrtfinále. Tady jej však už čekal 
soupeř nejtěžší, Vojta Beránek z Havlíč-
kova Brodu. Až na třetí vyrovnaný set 
měl Beránek otěže zápasu ve svých 
rukách. Adam se musel smířit s bojem  
o 5. až 8. místo. Utkání v Vojtou 
Tesařem z Frýdku-Místku, který vyhrál 
předchozí turnaj ve Valticích, bylo plné 
krásných výměn a rozhodovalo se až  
v koncovkách setů. Bohužel právě zde 
ukázal Tesař více zkušeností a vyhrál 
3:0. V posledním utkání změřil Adam 
síly s Martinem Topičem ze Zlína. Oba 
už byli unaveni, a podle toho vypadal 
i zápas – velký počet nevynucených 
chyb. Poslední utkání sezóny nako-
nec ovládl Adam, a skončil tak na 7. 
příčce, což jej v celostátním žebříčku 
U11 posunulo na 10. místo.

V rámci turnajů U11 se koná  
i motoricko-technická soutěž. V Plzni 
šlo o utečený servis, devítimíček  
a pinkání o zeď. V pinkání byl Adam 
nejlepší, v devítimíčku čtvrtý a deset  
z patnácti přesných servisů mu přiřklo 
celkové 3. místo.              (jm)

Adam Kandráč desátý
v celostátním žebříčku U11

Zdravotník Pavel Rak seznamoval zájemce se základy první pomoci ve farní kočárovně letos už podruhé. Ocenění rybáři, zleva Vladimír Vrla (3. místo), Luboš Zeman (1. místo) a Josef Kočí (2. místo).

Červen 2025



10 Kamelot — zpravodaj města Mnichovo Hradiště Květen 2025

Příjmení Tieftrunk je ojedinělé, 
historicky se v Čechách vysky-

tuje jen v jednom regionu a v žádném 
období není rozšířené. Ačkoliv se jedná 
o jedno z nejdéle se vyskytujících příj-
mení v Mnichově Hradišti, je dnes 
téměř vymřelé. Dalším významným 
místem výskytu je Bělá pod Bezdězem.

Původ příjmení
Příjmení je německého původu  
a patří mezi ta příjmení, která vznikla 
složením věty, stejně jako například 
příjmení Skočdopole nebo Nechoď-
doma. Dle onomastické práce Německá 
příjmení u Čechů od Josefa Beneše je 
význam příjmení Napití se z hluboka 
s tím, že slovo Tief znamená hluboké 
a Trunk značí pití. Protože pramenů 
před 17. stoletím je pomálu, lze jen 
těžko odhadovat, zdali je rod původem 
český, či zda se jedná o příchozí  
z německy hovořících oblastí. Nápo-
vědou může být krátká zmínka ve 
jmenované publikaci, která sděluje, že 
je v nedalekém Zhořelci zmíněn v roce 
1483 Hans Tyfftrunck. Souvislost mezi 
uvedenou zmínkou a rodem v Čechách 
patrně nelze prokázat, nicméně vzhle-
dem k velmi nízké četnosti výskytu 
příjmení lze uvažovat o tom, že Hans 
Tyfftrunck mohl být prapředkem rodu. 
Nutno zmínit, že v roce 1483 byl ještě 
Zhořelec součástí zemí Koruny české, 
od které se definitivně odtrhl až roku 
1635 při podepsání Pražského míru.

Počátky rodu
Nejstarší pramenné záznamy o příj-
mení v Mnichově Hradišti sahají 
do třetiny 17. století a jmenují Tobi-
áše Tieftrunka z Mnichova Hradiště, 
ke kterému se váže několik zmínek  
v městských knihách a urbáři z roku 
1629. Dle zápisu z roku 1630 koupil za 
300 kop grošů míšeňských chalupu od 
Vavřince Dlouhého. Zápis z roku 1652 
hovoří o tom, že Tobiáš Tieftrunk se ujal 
spáleného gruntu, jehož držitelem byl 
již před 43 lety a poté (možná z důvodu 
odchodu ze země) jej předal obci  
a opustil, aby se po letech opět vrátil.

Tobiáš Tieftrunk se dle informací ze 
zápisů mohl narodit někdy okolo roku 
1585 a zemřel v roce 1675. Se ženou 
Annou po sobě zanechal minimálně 
pět dětí, známá jsou pouze jména těch, 
která nezemřela v dětství. U tří synů, 
Gottfrieda, Josefa a Karla, je známo 
pouze jejich jméno bez dalších infor-
mací. Další ze synů, Jiří Tieftrunk, je 
pravděpodobně předkem rodové linie 
z Bělé. Poslední a možná nejmladší 
syn Tobiáš žil v Mnichově Hradišti  
a je předkem hradišťské rodové linie.

Charakteristika rodu
Vzhledem k tomu, že se příslušníci 
rodu ve všech případech vyskytovali 
ve městech, chybí až na výjimky 
ve výčtu příslušníků rodu typicky 

venkovská zaměstnání, tedy práce 
zejména v hospodářství. V případě 
rodu Tieftrunk jsou příslušníci 
rodu řemeslníci, jedná se například  
o hrnčíře, pekaře či punčocháře. Je 
zaznamenán rovněž výskyt výkonu 
správních funkcí, konkrétně v osobě 
Tobiáše Tieftrunka mladšího, který je 

v městských knihách zmiňován coby 
purkmistr. Při výkonu jeho funkce  
u něj doma mnohdy dle historických 
zápisů docházelo mimo jiné k zapi-
sování do již zmíněných městských 
knih. Dále je důležité poznamenat, že 
i přesto, že se příslušníci rodu většinou 
nevěnovali primárně zemědělství, je  
v mnoha případech doloženo vlastnic-
tví zemědělské půdy členy rodu, ať už 
luk a strání či polností.

Mnichovohradišťská linie – 
potomci Tobiáše mladšího

Tobiáš Tieftrunk mladší se mohl 
narodit okolo roku 1640. Nejstarší 
písemnou zmínkou s vazbou na jeho 
osobu je záznam z roku 1663 o koupi 
pozemku, kde následně vystavěl dům. 
Dům, jenž byl Tobiášem vystavěn, má 
dnes číslo popisné 76 a nachází se v 
Příčné ulici. Ve své původní podobě 
nestojí, nyní se na jeho místě nachází 
bytový dům. Roku 1680 zakoupil sklep 
od Jana Frydrycha a roku 1689 pole. 
Tobiáš je zmiňován coby purkmistr, 
což s přihlédnutím na výčet jím 
vlastněných nemovitostí naznačuje, že 
mohl patřit mezi majetnější měšťany. 
Vzhledem k tomu, že nejstarší matriční 
kniha pro město začala být psána až 
roku 1683, je nutné výčet dětí Tobi-
áše rekonstruovat pomocí pramenů, 
týkajících se přepisů nemovitostí  
a pozdějších matričních záznamů, což 
však znamená, že se jména v dětství 
zemřelých potomků nezachovala. 
Doloženi jsou tři synové, Mikuláš, 
Gottfried a Jiří a jedna dcera. Díky 
záznamu o narození dcery Kateřiny 
v roce 1689 je známo, že Tobiášovou 
manželkou byla Alžběta. Záznam z 28. 
března 1716 sděluje Tobiášovo úmrtí.

Nejmladším sy nem Tobiá še 
mladšího byl Jiří Tieftrunk, narozený 
asi roku 1678. V dospělosti odešel do 
Saska, kde se živil jako hrnčíř. Roku 

Typická příjmení Mnichovohradišťska

Tieftrunk: dříve časté příjmení vymizelo
1716 se ženil ve městě Annasberg-
Buchholz s Annou, rozenou Gemper. 
Manželé měli jednoho syna, Johanna 
Gottfrieda Tieftrunka, hrnčíře, naro-
zeného roku 1721 v Annasbergu, 
kterému se ve stejném městě roku 1754 
narodila jediná dcera, Johanne Chris-
tine Concordine, provdaná Fischer. 
Jiří Tieftrunk zemřel v Annasbergu 
roku 1748, jeho žena Johanna, rozená 
Schlottig, roku 1754. Syn Johann 
Gottfried zemřel ve svém rodném 
městě roku 1792, čímž vymřela saská 
linie rodu po meči. Dále pokračovala 
prostřednictvím dvou synů Johanne 
Christine Concordine Fischer.

Patrně nejstarším synem Tobiáše 
mladšího byl Mikuláš Tieftrunk, který 
se mohl narodit okolo roku 1665. Roku 
1678 koupil dům na dnešní adrese 
Palackého čp. 41 za cenu 87 kop. Povo-
láním byl hrnčíř, přičemž mezi jeho 
zakázky patřily i práce pro zámeckou 
zahradu. Barokní přestavbu zahrady 
nechal realizovat hrabě Arnošt Josef  
z Valdštejna po vzoru předloh italských 
architektů. Při přestavbě pro ni Mikuláš 
zhotovil celkem 66 zahradnických 
hrnců a roku 1708 dodal 101 květi-
náčů. Do druhé zámecké oranžerie, 
která byla dostavěna po roce 1710, 
zase Mikuláš vyhotovil 100 květináčů 
pro pomerančovníky. Kromě infor-
mací o Mikulášově profesní činnosti 
jsou prostřednictvím matričních 
záznamů dostupné i údaje o životních 
událostech. Mikulášovou manželkou 
byla Anna rozená Angelová (narozená 
přibližně 1664, zemřela 1717). Manželé 
měli minimálně sedm dětí, syny Jana, 
Jiřího, Jarolíma a Mikuláše a dcery 
Dorotu, Zuzanu a Kateřinu. Životní 
cesty zmíněných sourozenců se bohu-
žel v archivních pramenech ztrácejí,  
a tak rodová linie Mikuláše Tieftrunka, 
alespoň do doby nalezení případných 
dalších záznamů, pomyslně končí 
jeho vlastní smrtí 27. listopadu 1717  
v Mnichově Hradišti.

Posledním synem Tobiáše mladšího 
byl Gottfried Tieftrunk, narozený 
přibližně v roce 1676, zemřelý 15. 
února 1721. Povoláním byl zmiňován 
coby pekař. Od roku 1711 byl majitelem 
domu s dnešním čp. 76 v Příčné ulici, 
od roku 1715 domu čp. 94 v Arnol-
dově ulici. S ženou Kateřinou (naro-
zenou přibližně roku 1677, zemřelou 
roku 1751) měl v rozmezí let 1711–1719 
celkem pět dětí, syny Jana a Josefa  
a dcery Annu, Kateřinu a Kateřinu. 
Rodová linie pokračuje prostřednic-
tvím syna Jana, s manželkou Annou 
měl v letech 1738–1748 pět dětí,  
z toho čtyři syny, o jejichž potomstvu 
pozdější prameny mlčí, a tak pokra-
čování mnichovohradišťské rodové 
linie Tieftrunků závisí na Gottfriedově 
nejmladším synu Josefovi (* 1719).

Josef Tieftrunk se v roce 1756 
oženil v Mnichově Hradišti s Marií 
Šmídovou (Schmidtovou), ale záznamy 
o narození jejich dětí nalezeny nebyly. 
Jisté z pozdějších zápisů je, že měli 
minimálně tři syny, od kterých se poté 
rod následně rozrostl.

Syn František Tieftrunk je připo-
mínán coby stávkař, tedy punčochář. 
Byl ženat s Marií rozenou Šléglovou, 
se kterou měl v rozmezí let 1789–
1809 celkem 14 dětí, přičemž nejstarší 
dcerou byla Anna, vdaná za Ambrože 
Jakše, o jehož rodě autor tohoto článku 
již publikoval výsledky výzkumu. 
Manželé žili v domě číslo 147 v Budov-
cově ulici, který František získal v roce 
1790 od svého tchána Karla Šlégla.  
V roce 1827 získal půl domu Františ-
kův syn František, který byl punčo-
chář. S manželkou Barborou, rozenou 
Paulovou, se mu v roce 1819 narodila 
jediná dcera Antonie, provdaná Kotr-
manová. Z dalších potomků Fran-
tiška Tieftrunka nebylo zaznamenáno 

Kino
4.6.  10:00  Dopolední promítání  

Bridget Jonesová: 
Láskou šílená

4.6. 19:00  Mission: Impossible – 
Poslední zúčtování

5.6.  19:00  Michelangelo –  
Láska a smrt

6.6.  20:00  Hogh School Heist
7.6.  20:00  Thunderbolts*
8.6.  15:00  Lilo & Stitch
11.6.  19:00  Bolero
12.6.  19:00 Kapelo, hraj
13.6.  20:00 Fénické spiknutí
14.6.  20:00 Karate Kid: Legendy
15.6. 15:00 Jak vycvičit draka
18.6. 10:00  Dopolední promítání  

Zlatovláska
18.6.  19:00 High School Heist
19.6.  19:00 Moudrost štěstí
20.6. 20:00 Jak vycvičit draka
21.6. 20:00 High School Heist
22.6. 15:00 Elio
25.6. 19:00 Karate Kid: Legendy
26.6. 19:00 Krtkův svět
27.6. 20:00 F1
28.6. 20:00  M3gan 2.0
29.6. 15:00  Jak vycvičit draka

Divadlo
17.6.  19:00 Kapitán Skvělouš

Muzeum
1.5. až 28. 10. — Muzeum Výstava 
Mnichovo Hradiště inspirující

Ostatní
Do 30.6. — Kino MH 

Výstava H. Legnerové a E. Tiché
4.6. 15:00 — Fara MH  

Žákovské projekty ve výuce  
a v životě školy (MAP)
4. a 18.6. 16:00 — Zasedací místnost MěÚ 
Konzultace architekta města
6. až 8.6. — Mužský 28

Jóga na vsi s Terezou Velhartickou
10.6. 13:30 — Klokočské skály

Skrze lidské příběhy do historie 
Klokočských skal (MAP)
13. až 15.6. — Mužský 28

Jóga na vsi s Terezou Velhartickou
14.6. 9—12:00 — ZUŠ Mnichovo Hradiště

Bleší trhy
14.6. 12:00 — Zahrada (Palackého ulice)

Zahrada Day
14.6. 20:00 — Amfiteátr hradu Valečov

Koncert Adaptace
16.6. 17:00 — Sál Klubu Mn. Hradiště

Veřejné zasedání zastupitelstva
17.6. 17:30 — Dům Ludmila, Veselá

Schůzka spolku genealogů MH
21.6. — Mužský 28  Bezčasí: Hostina 
na oslavu slunovratu
21.6. 11:00 — Stadion MSK  Slovan 
Liberec vs. Viktoria Žižkov
27.6. 11:00 — Stadion MSK  Slovan 
Liberec vs. Viktoria Žižkov

Klub dětí a mládeže
10.6. 17:15–21:15

Večer s Dungeons & dragons
14.6. 9:00–13:00  

Kurz šití pro děti i dospělé
2. a 9.6. 9:00–11:00 

Pondělní dopolední hernička
3. a 10.6. 9:00–11:00 

Klub Sluníčko
4., 11. a 18.6. 9:00–11:00 

Miniškolka 2 (středa)
5. a 12.6. 9:00–11:00 

Klub Korálek
5.6. 9:00 –11:00 

Dopolední keramický klub
6. a 13.6. 8:30 –11:30 Miniškolka 3 
(pátek)

Centrum Náruč
3., 10., 17. a 24.6. 11:00 — Volnočas. MH

Konverzace s rodilou mluvčí
3.6. 17:00 — Volnočasové centrum MH

Montessori doma bez stresu  
a v respektu
4.6. 10:00 — Volnočasové centrum MH

Setkání s fyzioterapeutkou
6.6. 10:00 — Volnočasové centrum MH

Dudlík: dobrý sluha, špatný pán?
10.6. 17:00 — Volnočasové centrum MH

Relaxačně pohybový večer pro 
ženy
13.6. 10:00 — Volnočasové centrum MH

Za zážitky s dětmi
17.6. 17:00 — Volnočasové centrum MH

První pomoc u dětí
20.6. 10:00 — Volnočasové centrum MH

Dost dobrý rodič
24.6. 11:00 — Pláž Na Kamínkách

Otevírání léta (piknik)

Kalendář akcí

Na www.rodokmenymh.cz 
najdete kompletní verzi článku 
s podrobnými informacemi o 
bělské větvi rodu, včetně osudů 
významných nositelů: císařova 
osobního lékaře Josefa Tieftrunka 
(1814–1889), stavebního inženýra 
Josefa Tieftrunka (1866–1929) a 
pedagoga a literárního historika 
Karla Tieftrunka (1829–1897).

Více na webu spolku

Zápis o pozbytí a znovunabytí domu Tobiášem Tieftrunkem (SOkA Mladá Boleslav)

pokračování rodu po meči, a tak  
v Mnichově Hradišti přežívá do dalších 
dob po přeslici.

Dalším synem Josefa byl Anto-
nín Tieftrunk, punčochář. Byl ženat  
s Kateřinou, rozenou Trávníčkovou, se 
kterou žil v domě čp. 220 (dříve čp. 181). 
Antonín zemřel roku 1834 a zanechal 
po sobě celkem 11 dětí, narozených 
v letech 1812–1832. Prostřednictvím 
Antonínových dcer rod pokračoval ve 
městě po přeslici, jeho nositelé měli 
příjmení Daneš, König a Pařík.

Posledním dohledaným, synem 
Josefa Tieftrunka byl Josef Tieftrunk, 
punčochář, který s manželkou Marií 
rozenou Roudnickou žil v domě čp. 219 
(dříve čp. 180). Dům je dnes již zaniklý. 
Rod Roudnických patří mimo jiné mezi 
nejstarší rody ve městě a je doložen již 
v 2. polovině 16. století. Manželé měli v 
letech 1757–1814 celkem 15 dětí.

Ačkoliv všichni tři sourozenci, tedy 
František, Antonín a Josef, měli dohro-
mady celkem 41 dětí, rod v další gene-
raci prakticky vymírá po meči. Z gene-
race vnoučat tří bratrů je doložen pouze 
Antonín Jan Tieftrunk, narozený 
roku 1833, syn Antonína, syna Josefa 
Tieftrunka, a Františka Tieftrunková 
(* 1821), nemanželská dcera Josefy, 
dcery Josefa Tieftrunka. Tím rodová 
linie Tieftrunků v Mnichově Hradišti 
téměř po 200 letech vymírá. 

V rámci hradišťské linie byly nale-
zeny další kusé zmínky o různých 
osobách, které však zatím do kontinuity 
rodové linie nebyly zapojeny. Jedná se o 
Josefa a Annu Tieftrunkovy, kterým se 
v roce 1746 narodila dcera Anna. Dále 
nebyl do rodové linie průkazně zapo-
jen František Tieftrunk, narozený roku 
1747, žijící v Mnichově Hradišti čp. 4, 
který měl s první manželkou Annou 
Maškovou v roce 1790 syna Ignáce a s 
druhou manželkou Ludmilou Čermá-
kovou v roce 1793 dceru Marii Ludmilu  
a v roce 1795 dceru Annu. Poslední naro-
zenou osobou s příjmením Tieftrunk v 
Mnichově Hradišti je Františka, dcera 
Barbory, dcery Josefa Tieftrunka  
a Barbory Edelmanové, narozená roku 
1852 v domě čp. 211. Vazba zmíněných 
osob s kontinuitou rodové linie bude 
předmětem dalších výzkumů.

Současnost – výskyt
Patrně prvním indikátorem vymírání 
rodu bylo vymření mnichovohra-
dišťské linie po meči v 50. letech 19. 
století. I přesto, že se ještě dlouho poté 
bělská větev těšila četnosti, sto let po 
vymření mnichovohradišťské linie 
pomalu, ale jistě začala také mizet. 
Autor rovněž prokázal, že se již v 19. 
století některé rodové linie začaly 
rozšiřovat, například do Mělníka, kde 
však nedošlo k významnému rozšíření 
rodu ani počtu nositelů příjmení.

Závěr
I přesto, že lokalit výskytu příjmení 
je historicky málo a nositelů příjmení  
v současnosti ještě méně, existuje  
k rodu poměrně rozsáhlá pramenná 
základna, přičemž některé její části 
ještě čekají na další prozkoumání. 
Výhodou při studiu rodu byl fakt, že se 
rod vyskytuje ve městech, kde je větší 
dostupnost pramenů a jejich spektrum 
je širší. Díky potomkům tzv. po přeslici 
bude v regionu bezesporu velké množ-
ství potomků všech linií. V případě, že 
se některý z čtenářů domnívá, nebo 
dokonce ví, že je potomek rodu, či 
má doplňující informace a podněty, 
uvítá autor navázání kontaktu či 
případné spolupráce. Kontakt je 
možný prostřednictvím Mnichovohra-
dišťského spolku genealogů.

Jan Motyčka, 
Mnichovohradišťský spolek genealogů

Červen 2025
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Historie

Veselá v posledních dnech války
a oslavy následující po jejím konci

V červnovém vydání Kame-
lotu končíme náš miniseriál 

věnovaný vybraným událostem, 
které proběhly v Mnichově Hradišti  
a jeho okolí na jaře roku 1945. 
Čerpali jsme z městské kroniky a 
archiválií uložených v našem muzeu,  
z nichž některé byly publikovány 
vůbec poprvé. K připomenutí 
80. výročí od konce války jsme 
připravili také panelovou výstavu, 
kterou je možné zhlédnout na 
náměstí, a vzpomínkový večer se 
čtením ukázek z kroniky městské 
i okolních obcí. Tyto akce vyvolaly 
u občanů města příznivou odezvu 
a někteří se nám přihlásili se svými 
vzpomínkami, fotografiemi či 
doplněním faktů, za což jsme velmi 
rádi. Proto bychom se k tématu 
života za protektorátu rádi vrátili  
i v podzimních číslech Kamelotu.

Dnes přinášíme vzpomínku 
Vratislava Švermy na dění ve Veselé 
a také zápisy z mnichovohradišťské 
kroniky, zachycující události  
v prvních dnech a týdnech po skon-
čení války.

Koncem dubna projížděla Veselou 
na koních kolona donských kozáků 
(vlasovců) v jejich pestrých unifor-
mách. Měli krátké pušky, šavle  
a zahnuté krátké kinžály. Byli ze všeho 
zmateni a nevěděli, co dál a kam jet.

Od 5. do 9. května zmateně projíž-
děly sem tam německé kolony. Až 10. 
května dopoledne byl klid a až ve 14 
hodin přijel na kole ruský rozvědčík  
a za ním potom nekonečné kolony 
ruské vojenské techniky včetně 
koňských potahů. Za nimi se sunula 
tři dny stáda krav, které hnali vojáci 
až z Německa. Byly to pro armádu 
pohyblivé masové konzervy. Honáků 
bylo málo, krávy nikdo nedojil a celá 
stáda bolestí bučela. Jak to ženy slyšely, 
popadly kbelíky a začaly krávy dojit. 
Tlouklo se máslo a mléko se lilo i prasa-
tům. Takové mléčné hody již potom 
nikdy Veselá nezažila. Vojáky stav  
a počet krav nezajímal.

Další dny Veselou procházely kolony 
německých zajatců. Již to nebyla hrdá, 
fanatická armáda, ale stádo vydě-
šených lidí, kteří byli rádi, že ještě žijí. 
Asi měli za Veselou směrem k Trenčínu 
přestávku v příkopech podle silnice. 
Příkopy byly plné vojenských knížek, 
fotografií, peněz říšských i polských, 
vojenských odznaků i blůz SS. Sebralo 
se toho celá bedna. 

Mám na to, nevím proč, celo-
životní vzpomínku, která se mi stále 

vrací. Po obou stranách kolony šlo jen 
několik ruských vojáků se samopaly. 
Náhle se mezi zajatce vrhl veselský 
občan s řemenem a začal je mlátit  
a nadávat jim. Nikdo se k němu nepři-
dal, jen Veseláci se zaraženě dívali. 
Všem bylo trapně. Tento „hrdina“ byl 
po měsíci zavřen na 10 let za to, že za 
války udával gestapu vězně pracující ve 
Škodovce.

Zápisy z městské kroniky napsané 
bezprostředně po květnu 1945

Revoluční spád událostí v prvních 
dnech květnových přinutil členy 
ilegálního hnutí, kteří byli od roku 
1943/1944 v neustálém styku s ostat-
ními revolucionáři v ilegalitě pracují-
cími, aby předstoupili před veřejnost 
v těchto vážných dnech a ujali se 
veřejné činnosti, aby klid a pořádek ve 
městě nebyl porušen. Jsou to: Václav 
Tišer, úředník geometr. kanceláře, Jan 
Konečný, major, JUDr. Jan Patočka, 
ředitel měst. úřadu, Rudolf Kruliš, 
odborný učitel a Vladimír Zima, 
nadporučík. Tito volí ze svého středu 
předsedu, Rudolfa Kruliše, učitele, jenž 
vede celou agendu ve funkci starosty 
města jako předseda MNV.

Dosavadní pojmenování úřadů jako: 
okresní úřad, městský úřad, městská 
rada, městské zastupitelstvo, okresní 
zastupitelstvo se ruší, zavádí se u těchto 
korporací název nový: okresní národní 
výbor, městský národní výbor, akční 
výbor a podobně. Agenda zůstává 
nedotčena, některé z nich jsou nadány 
větší pravomocí, než tomu bylo dosud.

Všecko jest v začátcích, všecko jest 
nové, znovu se zabíháme po tak těžké 
době a persekuci celého národa. Dne 
15. května 1945 obnovujeme okres 
mnichovohradišťský a jeho hranice, 
který byl v roce 1942 zrušen Němci 
a přivtělen k okresu mladoboleslav-
skému. Úřad jest nastěhován do staré 
budovy Okresního domu, kde býval 
před svým zrušením…

Dne 16. května 1945 v den svátku sv. 
Jana Nepomuckého se vrací slavnostně 
s celou vládou po 7letém exilu do Prahy 
president republiky dr. Edvard Beneš. 

Dnem 15. května bylo zrušeno 
zatemnění. Na ulicích zazářila elek-
trická světla. Okna soukromých bytů, 
zbavena zatemňovacích zařízení, opět 
prokoukla slavnostně osvětlena, vesele 
do světa po dlouhých šesti létech.

Dne 25. května 1945 začaly úřadovat 
pošty a zahájen byl provoz na drahách. 
V tento den byly vydány nové poštovní 
známky a přestaly definitivně platit 
německé peníze.

S určitým časovým odstupem se 
kronikář k této době znovu vrátil:
Mobilisace.

Ihned po převzetí státní moci česko-
slovenskou vládou byla nařízena mobi-
lisace pěti ročníků: 1913, 1914, 1915, 
1916, 1917. Mobilisace II byla nařízena 
dne 28. května 1945. Službu nastou-
pily další tři ročníky: 1910, 1911, 1912. 
Vojáci jsou oblékáni do německých 
letních uniforem, čapky (lodičky) mají 
opatřeny československou trikolorou.

Slavnostní bohoslužby.
Dne 13. května 1945, konány byly 

ve všech místech republiky slavnostní 
bohoslužby, jako díkuvzdání za 
znovunabytí svobody a samostatnosti.

Sovětský generální štáb na 
Klokočce.

15. května 1945 v budově lesního 
úřadu na Klokočce usídlil se gene-
rální štáb sovětského generála Daniela. 
Na vojenský tábor kolem velitelství 
malebně rozložený, chodilo se dívat 
občanstvo z dalekého okolí. Pobyt 
této vojenské jednotky trval celý jeden 
měsíc až do 14. června 1945. Odchod 
vojáků doprovázeli občané, skauti, 
školní mládež, hudba klášterská až na 
hradišťské náměstí, kde po krátkém 
proslovu generála Daniela se rozloučili. 

Dne 10. června 1945 bylo nařízeno, 
aby byly sňaty státní vlajky, které byly 
vyvěšeny na počest vítězství, pokud 
ještě některé visely.

Hold Rudé armádě.
1. července 1945, sdružené spolky 

a korporace uspořádaly pod záštitou 
MNV holdovací slavnost na počest 
Rudé armády. Slavnosti se osobně 
zúčastnil partyzán generál Slunečko 
a generál Rudé armády Morozov. 
Dopolední část slavnosti se konala na 
hřišti sportovního klubu, druhá její 
část odpoledne v zámecké zahradě.

Kronikář Václav Pařík končí kapi-
tolu věnovanou období protekto-
rátu slovy: „Čerpejme z minulosti, 
abychom viděli budoucnost našeho 
národa…hajme odkaz našich padlých, 
kteří umírali za národ a repub-
liku, kteří padli, abychom my mohli 
svobodně žít, bez kterých by nebyl náš 
stát a naše svoboda.“ 

Jistě platí i pro nás.

Jana Dumková,
Muzeum města Mnichovo Hradiště

Münchengrätz... Ano, i takovou 
ceduli před 80 lety v Mnichově 

Hradišti naši spoluobčané ve městě 
museli mít...

Při příležitosti připomínky 80 let od 
konce 2. světové války jsme se v podve-
čer 6. května na sále Klubu na náměstí 
spolu s přibližně třemi desítkami účast-
níků zaposlouchali do úryvků zápisů 
z kronik (města Mnichova Hradiště  
a okolních obcí). Čtení Martina Weisse  

a Jana Hejdrycha doprovodilo promítání 
archiválií z muzejního fondu 2. světové 
války a muzejních sbírkových fotografií 
a též komentářem Karla Hubače. Po 
krátké přestávce jsme společně zhlédli 
film Paměť války z dílny Post Bellum, 
Paměť národa. Děkujeme všem, kteří 
si našli čas a podvečer s námi strávili.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mnichovo Hradiště

Čtení z kronik: o životě za války 
i dramatickém osvobození 

V Palackého ulici v Mnichově Hradišti 
stojí dům s číslem popisným 38.  

V současné době ho známe jako sídlo 
Základní umělecké školy Mnichovo 
Hradiště a do tohoto domu chodí místní 
žáci hrát na hudební nástroje, malovat, 
zpívat, hrát divadlo nebo tančit. Histo-
rie domu je však spojena s významnou 
osobností města první poloviny 20. 
století – JUDr. Janem Antonínem Herol-
dem, advokátem, starostou, vlastencem 
a mužem, který žil pro své město.

Jan Herold se narodil 13. února 1878 
v Plzni, v rodině inženýra. Do Mnichova 
Hradiště přišel v roce 1911 jako mladý 
advokát. Tehdy převzal advokátní 
kancelář po zemřelém JUDr. Antonínu 
Švermovi a s ní i jeho dům – dnešní čp. 
38. V našem městě se ale nevěnoval jen 
advokátní praxi. Brzy se totiž stal duší 
městského života.

V letech 1927–1931 a opět krátce 
před okupací v letech 1938–1939 byl 
starostou města Mnichova Hradiště. 
Vedle toho byl předsedou mnoha 
spolků – pěveckého (starosta České 
obce pěvecké), místního turistického 
spolku i tělocvičného Sokola (starosta 
Sokola). Angažoval se také jako před-
seda ředitelstva městské spořitelny, byl 
členem spolku divadelních ochotníků 
Tyl a podporoval kulturní a společenský 
život města.

Podle pamětníka Františka Mendíka 
byl JUDr. Herold mužem širokého 
rozhledu, vzdělání i lidského přístupu. 
Svůj čas a energii věnoval nejen správě 
města, ale i jeho propagaci. Psával do 
novin a do ročenek městské spořitelny, 
věnoval se obnově památek a aktivně 
pracoval na rozvoji turistiky v regionu. 
Sám vydal brožuru „Mnichovohra-
dišťsko přírodou a památkami“, která 
dodnes slouží jako cenný historický 
dokument. Publikaci najdeme ve fondu 
muzejní knihovny, kde je k dispozici 
k nahlédnutí všem badatelům zajíma-
jícím se o historii Mnichova Hradiště.

Životní dráhu Jana Herolda tragicky 
přerušila nacistická perzekuce. V roce 

1939 byl jako starosta města zatčen 
německým gestapem a deportován do 
koncentračního tábora Buchenwald. 
Po návratu se již veřejného života 
neúčastnil. Zbytek života zasvětil jen 
advokacii a své rodině. Zemřel po 
krátké nemoci 26. června 1950 v Praze. 
„Zpráva o jeho smrti překvapila celou 
místní veřejnost,“ poznamenal tehdejší 
kronikář do mnichovohradišťské měst-
ské kroniky.

Letos si připomínáme 75 let od úmrtí 
JUDr. Jana Antonína Herolda. To je 
příležitost k důstojné vzpomínce na 
tuto osobnost, která zásadním způso-
bem ovlivnila veřejný život Mnichova 
Hradiště v meziválečném období. Jeho 
odkaz však v Mnichově Hradišti žije 
dál – nejen ve vzpomínkách pamětníků 
a kronikách, ale i v samotné podobě 
města, které pomáhal formovat.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mnichovo Hradiště

Muž, který žil pro město: JUDr. 
Jan Antonín Herold a dům čp. 38

JUDr. Jan Antonín Herold (1878–1950)

Zahrada zámku hostila 1. července 1945 „holdovací slavnost na počest Rudé armády“. Předčítání z kronik doprovodila celá řada unikátních fotografií ze sbírky městského muzea.

Červen 2025
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INZERCE

INZERCE

INZERCE

Rodinný den, který poletí!

Létejte, skákejte, dovádějte – oslavte s námi 
130 let plných pohybu a radosti!

Těšit se můžete na lety balónem, poznávací lety letadlem, 
testovací jízdy vozů Škoda, kreativní dílny, soutěže i dobroty 

k zakousnutí. A co je nejlepší? Celá akce je zdarma
– včetně vstupu do Leteckého muzea Metoděje Vlacha

a muzea Škoda Auto!

Na hlavní stage to rozjedou Čiperkové, Karol a Kvido, 
zazpívá Sofian Medjmedj, Pokáč a Berenika Kohoutová

– zkrátka program, který nadchne celou rodinu.

to-to-leti.czvíce na:

14. června 2025  |  9:30–17:30
letiště Mladá Boleslav

INZERCE

Chcete inzerovat
v Kamelotu?

Máte zájem o umístění inzert-
ního materiálu v městském 
zpravodaji Kamelot a chcete 
tak oslovit všechny mnichovo-
hradišťské domácnosti? 
Obraťte se na Městské infor-
mační centrum Mnichovo 
Hradiště, které inzerci eviduje, 
podklady následně předává 
redakci a poskytnutí inzertního 
prostoru fakturuje (kontaktní 
osoba: Tomáš Hejdrych, 
tomas.hejdrych@klubmh.cz, 
326 772 464). Ceník inzerce 
naleznete na webu města 
v sekci Kamelot, zpravodaj 
vychází každý měsíc v nákladu 
4070 kusů.
Příjem inzerce probíhá vždy do 
15. dne v měsíci, máte-li tedy 
zájem o inzerování v letním  
čísle, nezapomeňte předat 
své podklady do 15. června. 
Zároveň platí, že inzertní 
prostor je v Kamelotu limi-
tován. Proto doporučujeme 
inzerci, zejména na barevných 
stranách, objednávat v před-
stihu. 

(red)

Kamelot: zpravodaj města 
Mnichovo Hradiště 
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